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Saben el que és l’edatisme? 
És la discriminació per raó 
d’edat. Alguna vegada han 

anat a una botiga a acompanyar 
al seu pare o a la seua mare, i el 
dependent, quan els explica algu-
na cosa, els ha mirat a vostés en 
lloc dels seus pares, que són els 
que realment volen comprar el 
producte? És un simple exemple 
d’edatisme. No obstant això, es 
donen molts i a diari en diferents 
circumstàncies. 
  Rafelbunyol va acollir un nou 
Fòrum Comarcal per a parlar de la 
soledat no desitjada dels majors, 
però també es va aprofundir sobre 
les seues necessitats i la impor-

tància de no confondre: ser major 
amb ser dependent.  Per sort, la 
població cada vegada envellix més, 
però el ritme de vida dels familiars 
fa que molts dels nostres majors 
se senten sols. D’això va tractar el 
Fòrum Comarcal, de tot el ventall 
de possibilitats que hi ha perquè 
els nostres majors, en les postres de 
la seua vida, gaudisquen amb salut 
física i mental del temps.
   Empatitzar amb els majors és ne-
cessari per a continuar construint 
una societat justa i respectuosa, 
i ací els mitjans de comunicació 
també tenim un important paper 
de contribuir a donar una imatge 
real dels nostres majors. 

Els seguidors de grups mu-
sicals, cantants o artistes 
s’anomenen ‘fans’, abreviatu-

ra més amable que la paraula com-
pleta, fanàtics, la qual sona desa-
gradable, perquè s’identifica amb 
una actitud extrema o exagerada. 
De fet, el significat de fanatisme, 
segons la RAE, és “apassionament i 
tenacitat desmesurada en la defen-
sa de creences o opinions, especial-
ment religioses o polítiques” i, entre 
les seues paraules sinònimes, enca-
ra que hi ha algunes més concordes 
amb els anomenats ‘fans’, com a 
entusiasme o fervor, es troben unes 
altres que accentuen este signifi-
cat, com intolerància, extremisme 
o incondicionalitat. Però hi ha una 
que definix on es pot arribar amb el 
fanatisme, i és sectarisme, que sig-
nifica “intransigència en la defensa 
d’una idea o una ideologia” i que, al 
mateix temps, té un sinònim molt 
interessant, que és partidisme, el 
significat del qual és “adhesió o sot-
metiment a les opinions d’un partit 
amb preferència als interessos ge-
nerals”.
   Lamentablement, es poden trobar 
molts casos de fanatisme, sectaris-
me i partidisme en la política local, 
autonòmica, nacional i suprana-
cional, així com entre representants 
de diferents partits, molt més si 
posseïxen el poder. Una tendència 
que es manifesta, per exemple, en 
els diàlegs de sords, monòlegs o en-

frontaments dialèctics estèrils que 
es produïxen en plens i parlaments, 
o en el rebuig d’acords, encara que 
siguen beneficiosos per a la socie-
tat, només pel simple fet que els 
proposen els adversaris polítics.
   El partidisme també comporta 
actituds indesitjables, com la uti-
lització de fal·làcies, mentides i 
enganys, per la perversitat de con-
siderar que el fi justifica els mitjans, 
així com el monolitisme o cesaris-
me, l’eliminació de la discrepància 
interna i l’expulsió de dissidents. 
En casos extrems, les organitza-
cions polítiques es convertixen 
en maquinàries de poder, en les 
quals la ideologia queda només 
per als discursos de cara a la ga-
leria, tant de consum intern com 
extern, i per a l’aclamació unànime 
del líder, mentres que el fanatisme 
i el sectarisme inherents a estos 
casos transformen als seus mem-
bres en una espècie de ‘hooligans’ 
d’equip de futbol, que acaben de-
fenent l’indefensable i justificant 
l’injustificable.
    Es parla molt de la necessitat de 
regeneració democràtica, però la 
regeneració que fa falta és la de 
la política i la dels polítics. De la 
política perquè s’exercisca amb 
honestedat, sense fanatismes, sec-
tarismes ni partidismes, i dels po-
lítics, perquè de veritat actuen com 
a servidors públics i en benefici del 
bé comú.

La soledat
EDITORIAL

Sectarisme polític 
i partidisme

Tomás Laguarda
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Per controvertida que siga 
la seua trajectòria com 
a president del govern, 

que ho és i molt, no deixa de 
sorprendre’m -i com un servi-
dor a milions de conciutadans- 
la seguretat de Pedro Sánchez 
per a afrontar situacions límit 
generades una darrere d’una 
altra sense solució de conti-
nuïtat. Cap de nosaltres ha vist 
a ningun president, tret potser 
d’Adolfo Suárez, aparentar o 
transmetre eixa seguretat a 
prova d’adversitats a què acos-
tuma el madrileny, actual in-
quilí de La Moncloa. Un home 
que hem vist forjar-se a si ma-
teix a corre-cuita i a diari des 
que fou defenestrat de males 
maneres de la seu del seu par-
tit, malgrat que, des d’aleshores 
ençà, els problemes se li acu-
mulen en quantitat i gravetat.
   No cap dubte que Sánchez es 
té en alta estima i, alhora, ho 
demostra allà on vaja, allà on 
la seua sola presència traspua 
confiança i genera fins i tot 
admiració. Aquell handsome, 
com li arribaren a dir, s’ha anat 
coent al front de governs de 
coalició fins a deixar a un altre 
nivell a col·legues i adversaris 
com Iglesias, Díaz, Rajoy, Ca-
sado i el mateix Feijóo. Execu-
tius polièdrics, amb galls i ga-
llines de distints corrals, amb 
els quals va sortejant eleccions 
perdudes després de la moció 

de censura a Rajoy, en què cap 
altre gall o gallina en el consell 
de ministres canta, posa, actua 
i, fins i tot, convenç com ell en-
cara que siga a força de desdir-
se i contradir-se com i quan ho 
considera convenient. Cosa 
que fa sovint, cada volta més, 
per cert.
  Recordant aquells primers 
passos de la democràcia amb 
la UCD de Suárez, també trac 
a col·lació la tensió que es pal-
pava en el Congrés, sobretot 
en les intervencions de Gon-
zález i Guerra, rememorades 
temps després per Aznar (a 
González) i Rajoy (a Zapate-
ro). Tanmateix, els reprotxes 
habituals s’han convertit, pel 
que fa a Sánchez, en insults 
de tota mena i condició sense 
cap filtre, molt més enllà dels 
recurrents “perro Sánchez” i 
“me gusta la fruta”. De fet, no 
recorde un personatge públic 
de la seua responsabilitat rebre 
un tracte semblant (ni tan sols 
l’Emèrit en els seus moments 
més baixos, ni potser tampoc 
el seu exgendre entrant i eixint 
dels jutjats de Palma).
  Pedro Sánchez, a més d’una 
considerable autoestima, té 
àngel, que en diríem. Quan 
intervé en el Parlament o el 
Senat, quan compareix per 
a adreçar-se a la ciutadania, 
quan es passeja per Brussel·les 
o com quan participa en un 

míting o en una important 
cimera internacional. És un 
maniquí a qui els vestits li sen-
ten com un guant, amb clara i 
contundent dicció acompan-
yada d’estudiats gests, no hi ha 
contrincant a la seua alçada. 
Ni l’ocurrent Feijóo, ni el le-
gionari Abascal li fan ombra; 
de fet, cada volta és més gran 
la diferència entre ell i la resta 
(dones incloses).
   No he llegit cap dels dos lli-
bres del president, Manual de 
resistencia (2019) i Tierra firme 
(2023), que si inclús ha tingut 
temps d’escriure-los estem 
parlant d’un tità, però segu-
rament tampoc fa falta fer-ho 
veient-lo actuar quotidiana-
ment amb l’habilitat d’un pres-
tidigitador capaç sempre de la 
pirueta més complexa i difícil 
sense xarxa per tal de seguir 
surant en un context endimo-
niat, però en què les dades ma-
croeconòmiques respatllen la 
seua acció de govern.  
  No puc imaginar-me Pedro 
Sánchez guanyant unes elec-
cions generals, menys encara 
per majoria absoluta. És pro-
bable que, de ser així, la seua 
personalitat seguiria desdo-
blant-se i sorprenent-nos en 
assolir definitivament el poder 
absolut. El que no sabem és on 
podrien arribar les seues idees 
polítiques emmirallat en el seu 
narcisisme, ambició i gosadia.

Poder absolut?
Albert Ferrer Orts

Universitat de València
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PERDUT A LA PLATJA 
Per a la sorpresa dels veïns de la platja de La 
Pobla de Farnals, ha aparegut un voltor en la 
zona. Alguns curiosos s’han aproximat per 
a atendre l’animal que semblava no estar en 

molt bon estat i han avisat al Seprona per-
què es fera càrrec de l’animal. Finalment, ha 
sigut una associació d’aus la que s’ha fet cà-
rrec d’ell. El voltor ha aparegut en la zona de 
l’espigó limítrof a La Pobla de Farnals.
Foto: Javier Mellado



Rafelbunyol va acollir un nou 
Fòrum Comarcal. Aquesta 
vegada es va parlar sobre 

soledat no desitjada en la tercera 
edat organitzada per la Generali-
tat Valenciana. 

La jornada va comptar amb el 
Secretari autonòmic de Família i 
Servicis Socials, Ignacio Grande, 
que va donar inici a la trobada re-
flexionant sobre el fenomen de la 
soledat no desitjada davant el qual 
va destacar que “ens hem de posi-
cionar de tres maneres: primer, co-
neixent la realitat; segon, fent-nos 
càrrec d’ella; i tercer, treballant 
molt per a canviar-la”. Grande va 
afirmar que per a posar solucions 
a esta realitat, la resposta ha de ser 

comunitària i des de tots els sec-
tors de la població i institucions, 
“ja que junts s’arriba mes lluny”, 
va postil·lar. També va ressaltar un 
punt important en el posiciona-
ment de la societat davant les per-
sones majors, i va incidir en què 
“no sols hem de veure en elles una 
riquesa que cal protegir, sinó una 
riquesa que cal enaltir i valorar”.

La trobada, que va tindre lloc a la 
Casa de la Cultura de Rafelbunyol, 
es va plantejar amb dues taules 
redones, i va servir per a acostar 
a professionals i públic en general 
la importància d’empatitzar amb 
els més majors, conéixer les políti-
ques en matèria de la tercera edat i 
analitzar el tractament que fan els 
mitjans de comunicació respecte a 
les notícies relacionades amb ells.

Taula
Reptes de futur: cap a on es 
dirigixen les polítiques en 
matèria de la tercera edat.

En la primera taula, moderada 
per la directora del periódic El 
Meridiano, Silvia Tormo, van in-
tervindre Beatriz Simó, Directora 
general de Dependència i de les 
Persones Majors de la Conselleria 
de Servicis Socials; Fran López, 
alcalde de Rafelbunyol i president 
de la Mancomunitat de l’Horta 
Nord; Asunción Pérez, Defensora 
de les persones majors de la ciu-
tat de València; Mª Amparo Com-
pany, Patrona i fundadora d’Amics 
de la Gent Major i David Jiménez, 
responsable provincial de perso-
nes majors de Creu Roja. 

Beatriz Simó, va explicar que per 
a la Generalitat Valenciana és una 
prioritat el benestar físic i mental 
de les persones majors. “Un aspec-
te primordial és ajudar a la seua 
autonomia, retardant el major 
temps possible la dependència”. 

Per a això es troben els CEA, cen-
tres d’envelliment actiu que hi ha 
al llarg de la Comunitat. A més 
de tallers, cursos o viatges. “Ini-
ciatives fonamentals perquè les 
persones majors isquen de casa, 
es relacionen, estiguen acompan-
yades i compartisquen inquietuds, 
perquè la seua salut mental estiga 
enfortida”, va destacar la directora 
general.

Simó es va comprometre en millo-

rar el finançament i el personal en 
els contractes programa que esta-
blix la Generalitat amb els ajunta-
ments, que en aquests moments 
es troben en negociacions.

Finalment, Simó va demanar que 
els assistents feren una reflexió i es 
plantejaren “què puc fer jo per les 
persones majors del meu entorn i 
què poden fer elles per mi”.

L’alcalde de Rafelbunyol va co-
mentar que hui dia tots els ajun-
taments haurien de comptar en la 
seua agenda troncal a la gent gran. 
“En una societat on l’esperança 
de vida és la major d’Europa, les 
administracions mes pròximes al 
ciutadà s’han de plantejar gene-
rar plans d’envelliment actiu i la 
Generalitat ajudar-nos”.

López va ressaltar que s’aprén 
molt escoltant la gent gran i va 
posar com a exemple que l’any 
2022 l’ajuntament de Rafelbunyol 
va posar a la disposició dels ma-
jors 10.000 euros per a les seues 
necessitats, dels quals van eixir 
programes com “viajant al gran”; 
excursions d’un dia, una vegada al 
mes a un cost baix, que combaten 
la soledat no desitjada i oferixen 
oportunitat de sociabilitzar-se. 
També són essencials els tallers de 
memòria i les xarrades que s’han 
continuat fent i un ampli ventall 
que s’han de continuar desenrot-
llant. L’alcalde va animar que al-
tres ajuntaments que no ho facen 
es posen les piles i posen en marxa 
accions d’este tipus que “donen fe-
licitat a estes persones”.

López va incidir en què en la ter-
cera edat hi ha diferents etapes i 
s’han de tindre en compte i aplicar 
diferents polítiques depenent del 
seu estat i edat.

Finalment, l’alcalde va sol·licitar 
a la Generalitat que utilitze a les 
mancomunitats per a aplicar les 
polítiques que es fan mitjançant 
contractes programa i se’ls dote de 
tècnics de gerontologia i progra-
mes continus d’envelliment actiu.

Per part seua, Asunción Pérez, 
Defensora de les persones majors 
de la ciutat de València, va parlar 
de les necessitats de les persones 
majors i va assenyalar que en mol-
tes ocasions no se’ls escolta i se’ls 
oferixen alternatives que no els 
interessen, per això és fonamental 
“escoltar les seues veus”.

Pérez va explicar les dificul-
tats amb les quals es troben a 
l’ajuntament de València per a 
trobar persones majors que vul-
guen participar en el programa de 
soledat no desitjada. Un problema 
que existix perquè culturalment el 
major que acudix pensa que pot 
deixar en mal lloc a la família. Un 
fet que es podria plantejar d’una 
altra manera i canviar el nom. La 
defensora del major de València, 
va afirmar que “la soledat no és 
únicament estar sol sinó també 
sentir-se sol”, i per a detectar es-
tes situacions i tractar d’ajudar, 
on millor podem fer-ho és en els 
forns o farmàcies, on les persones 
s’esplaien. Entre les necessitats de 
les persones majors, Pérez va 

Comptar amb els majors en la presa de decisions, 
la principal conclusió del Fòrum Comarcal 

sobre la soledat no desitjada

L.López

La jornada a Rafelbunyol va comptar amb ponents tècnics, polítics, d’associacions i també de mitjans de comunicació de València i gabinets de premsa de entitats que treballen amv els majors 

Secretari autonòmic de Família i Servicis Socials, Ignacio Grande

LA JORNADA VA SERVIR PER A ACOSTAR, A PROFESSIONALS I PÚBLIC EN GENERAL, LA IMPORTÀNCIA D’EMPATITZAR AMB ELS MÉS 
MAJORS, CONÉIXER LES POLÍTIQUES EN MATÈRIA DE LA TERCERA EDAT I ANALITZAR EL TRACTAMENT QUE FAN ELS MITJANS DE 
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destacar que per a ells els tramites 
amb l’administració o altres enti-
tats són un malson pel farragosos 
que són i que s’haurien de facilitar.

Finalment, com a major va dir que 
és fonamental i un deure d’ells 
“cuidar-nos perquè no ens cuiden”.

David Jiménez va explicar com 
és el treball de Creu Roja en este 
tema i com ha anat evolucionant. 
“En Creu Roja treballem la soledat 
no desitjada sense parlar de sole-
dat. A través de diferents projectes 
perquè els majors participen de 
manera activa i siguen ells ma-
teixos els que solucionen la seua 
situació”, va argumentar. Estes lí-
nies de treball no sols creen llaços 
entre persones de la mateixa edat 
sinó també amb altres sectors de 
la població.

Jiménez va posar com a exemple 
dos programes de Creu Roja. El 
primer s’ha realitzat enguany a 
Alzira i a través de Creu Roja s’ha 

organitzat una xarxa amb totes les 
associacions i centres del munici-
pi. En ell l’entitat s’ha convertit en 
el vehicle perquè la persona major 
accedira a altres recursos.

El segon, és un programa pilot que 
va començar l’any passat a Aldaia, 
que és la implementació de les 
noves tecnologies en les perso-
nes majors. Les noves tecnologies 
apareixen com una ferramenta 
que complementa l’acció presen-
cial. Amb la instal·lació d’un Alexa 
la persona major pot accedir a 
continguts i sentir-se acompanya-
da d’un voluntari que interactua 
amb ella i l’ajuda a l’ús de la ferra-
menta. Esta acció permet establir 
un vincle entre persones de dife-
rents generacions i empoderar a 
les persones majors, aconseguint 
alguna cosa més, que la persona 
major passe de ser un usuari a 
ser un agent actiu en la societat. 
En l’actualitat s’han instal·lat 300 
alexas a la província i l’objectiu és 
que en 2025 s’arribe als 1.100.

Amparo Company, patrona i fun-
dadora d’Amics de la Gent Major, 
va manifestar que és en les perso-
nes majors en el col·lectiu que mes 
se sent i ressent la soledat no desi-
tjada, cosa que desemboca en una 
deterioració cognitiva i depressió.

Company va relatar que el lema 
del fundador d’Amics de la Gent 
Major, col·lectiu que representa, 
és “les flors abans que el pa”. 

“El material és necessari però les 
flors són l’afecte i no cal permetre 
que a ningú li falte”, va asseverar 
Company. La fundació que re-
presenta Company vol continuar 
creixent i oferint acompanyament 
i activitats a qui ho necessite.

No deixar a cap major sol és el seu 
objectiu i en este camí no sols té 
què dir l’administració, “la socie-
tat civil s’ha d’involucrar, ens hem 
de cuidar entre tots”, va indicar 
Company, que va demanar ajuda 
i col·laboració de tots.

Taula
La importància del periodisme  
per a transmetre una imatge 
real dels nostres majors

En la segona taula del fòrum, mo-
derada per la periodista Gema 
Marí, es va dialogar sobre el trac-
tament que es fa de les notícies 
que parlen sobre els majors en els 
mitjans de comunicació. Moisés 
Rodríguez, redactor de Las Pro-
vincias; Carolina López, directora 
d’Aldaia Ràdio; Carlos San Juan, 
impulsor de la campanya ‘Soy 
Mayor, no idiota’, Ana Gómez, res-
ponsable de comunicació de Creu 
Roja i Pau Ivars, cap de secció 
d’informatius d’À Punt; parlaren 
de l’assumpte.

Per a començar, Carlos San Juan, 
que es va convertir en portaveu fa 
uns anys de les persones majors, 
va repassar la seua experiència 
amb els mitjans de comunicació i 
les seues sensacions després de la 

campanya ‘Soy Mayor, no idiota’.

La major dificultat amb la qual es 
va trobar Carlos va ser no saber a 
qui dirigir-se, “els majors no tenim 
cap representació en el Govern”, va 
manifestar San Juan, que va assen-
yalar que no es va consultar la di-
gitalització de la banca als majors, 
no se’ls va tindre en compte. En 
això, ni en altres canvis provocats 
per la digitalització. Per aquest 
motiu, considera que els majors 
són les víctimes de tots els canvis. 
San Juan va ressaltar que gràcies 
a change.org es va catapultar la 
seua protesta i va haver-hi gran 
empatia per part dels mitjans de 
comunicació, que la van estendre 
per tota Europa, fins i tot va creuar 
el toll. “El ministeri d’Economia i 
el governador del Banc d’Espanya 
es van sensibilitzar gràcies als mi-
tjans. Es van aconseguir milers de 
firmes, però encara es podien ha-
ver aconseguit més si no fora per 
les barreres”.

San Juan va lamentar que des de 
la campanya va veure un canvi de 
tracte dels mitjans cap a les perso-
nes majors, però que seria neces-
sari un esforç major, ja que conti-
nuen fent-ho de forma edadista. 

Per part seua, Moisés Rodríguez 
va narrar la seua experiència al 
periodisme esportiu, i és que cada 
vegada hi ha més gent major que 
es dedica a practicar esport i el 
tractament als mitjanç de comuni-
cació no és el millor. “La cobertu-
ra i l’atenció no és suficient. Amb 
reportatges sobre esportistes vete-
rans he aprés com s’adapten a les 
seues necessitats però continuen 
estimant i practicant un esport”. 
Rodríguez va esmentar el canal de 
majors que existix en Las Provin-
cias com una gran oportunitat per 
a atendre les necessitats i anhels 
de la tercera edat.

Carolina López va explicar com 
es té en compte a Aldaia Ràdio a 
les persones majors. En ple confi-
nament quan l’emissora reprenia 

La Casa de la Cultura de Rafelbunyol va acollir l’encontre

Carlos Sant Joan i periodistes van parlar sobre la importància de donar veu als majors
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He comprat un pis i resulta que l’escalfador de l’aigua no funciona. L’empresa 
diu que no es fa càrrec. També vaig haver de posar un cable per a l’aigua i 
tampoc m’ho va voler pagar quan als altres veïns sí que ho han pagat. Volia 
saber quins drets tinc i si puc reclamar-li que m’arregle l’escalfador. El pis 
és de 2008 i Nia, la propietària és una empresa creada per vendre els pisos 
embargats. Em poden ajudar ?.

Quan es subscriu un contracte de compra d’habitatge, el venedor s’obliga al lliurament 
de l’habitatge en les condicions adequades d’estat i funcionament dels elements 
i accessoris que la componen, excepte que hagen estat degudament informats a 
l’adquirent. Per això, i davant l’existència de defectes en l’habitatge després de la 
seua entrega, ha de procedir a comunicar a l’empresa venedora, de forma fefaent 

(burofax, requeriment notarial, carta certificada amb justificant de recepció, etc …), 
els desperfectes existents , aportant fins i tot fotografies per impedir que es puga 
al.legar un mal ús o utilització pel comprador.

Aquesta reclamació s’ha de fer de forma immediata, tan aviat com el comprador tinga 
coneixement dels desperfectes. Si transcorregut un temps prudencial, el venedor no 
es fa càrrec de la reparació dels defectes o no realitza una proposta de solució, 
podrà reclamar per la via judicial, aportant un informe pericial i reclamant bé la 
reparació dels defectes o bé les despeses que li haja pogut ocasionar la reparació 
pel seu compte (havent-ho comunicat prèviament a l’empresa venedora). En tot 
cas, convé iniciar prèviament a la demanda judicial, un intent de mediació a través 
d’una associació de consumidors que defense els seus drets com a consumidora i 
compradora de l’habitatge

CONSUMOCONSUMO  SOSTENIBLESOSTENIBLE

Servicios de Información al Consumidor:Servicios de Información al Consumidor: 
Alcàsser, Alfafar, Benetússer, Beniparrell, Foios, Alcàsser, Alfafar, Benetússer, Beniparrell, Foios, 
Mancomunitat del Carraixet (Bonrepòs i Mirambell, Mancomunitat del Carraixet (Bonrepòs i Mirambell, 
Vinalesa, Almàssera y Alfara del Patriarca), Massanassa, Vinalesa, Almàssera y Alfara del Patriarca), Massanassa, 
Meliana, Picanya, Picassent, Sedaví, Silla y Tavernes Meliana, Picanya, Picassent, Sedaví, Silla y Tavernes 
Blanques.Blanques.

les emissions van decidir llançar 
un programa d’acompanyament 
on es podien enviar missatges 
d’alé i carinyo, i dedicar cançons. 

Molts majors van utilitzar les ones 
per a manar unes paraules als seus 
essers estimats i rebre-les. “Ens 
vam adonar de la importància 

d’esta fórmula per als majors i les 
seues famílies. Com a més són tan 
vitals i tenen una gran experiència 
tenen molt a aportar als mitjans 

de comunicació”. 

Ana Gómez va expressar que un 
dels projectes de Creu Roja per al 
tractament de les persones majors 
en els mitjans és el del bon tracte. 
“En els mitjans de comunicació es 
promou a vegades una imatge que 
no és correcta, des de Creu Roja tre-
ballem perquè no se’ls infantilitze. 
Evitem que es caiga en l’edatisme i 
procurem que es tinga en compte 
que són persones actives i que han 
de rebre un tracte correcte dels mi-
tjans de comunicació”.

Per últim, Pau Ivars va explicar 
que en À Punt consideren que no 
solament les persones majors són 
l’audiència mes fidel sinó que a 
més poden aportar moltíssim. “En 
els informatius pensem temes que 
els interessen a ells, però també 
volem escoltar la seua veu. Volem 
que ells ens parlen en els informa-
tius i en altres programes, perquè 
l’experiència és un valor molt im-
portant que ha de ser present en la 
televisió de tots els valencians”.
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Ací pots veure el vídeo resum:

Organitza:

Agraïments:

Veïns i entitats de la comarca van assistir a la trobada

Ací pots veure el vídeo complet :
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SOL·LICITEN LA DECLARACIÓ FORMAL 
DEL PARC NATURAL COM A RESERVA

Els 13 municipis de l’Albufera 
s’unixen perquè siga Reserva de la 

Biosfera de la Unesco

Els tretze municipis valen-
cians banyats pel llac de 
l’Albufera han firmat una 

declaració institucional que ele-
varan, entre altres instàncies, al 
Govern d’Espanya per a sol·licitar 
la declaració del parc natural 
com a Reserva de la Biosfera de la 
Unesco.
  Els alcaldes de València, Cata-
rroja, Sueca, Algemesí, Cullera, 
Alfafar, Silla, Albal, Sedaví, Mas-

sanassa, Sollana, Albalat de la Ri-
bera i Beniparrell s’han reunit en 
la Llotja de València per a acor-
dar esta reclamació, que segons 
l’alcaldessa de la capital, María 
José Catalá, perseguix «eixamplar 
el front comú i presentar davant la 
Unesco una candidatura sòlida de 
país en l’ampli sentit de la paraula, 
com reclama la societat».
  Este dia és històric «pel fet del 
que farem per l’impacte futur en 

este tresor natural -segons Cata-
lá-, però fonamentalment pel que 
representa la unió de tretze ajun-
taments per damunt de qualsevol 
altra consideració darrere d’un 
objectiu comú, que és el futur de 
l’Albufera».
  Per la seua part, el conseller de 
Medi Ambient, Infraestructura i 
Territori, Vicente Martínez Mus, ha 
destacat “la necessitat d’impulsar 
la declaració de l’Albufera com a 

La Conselleria millorarà 
passos a nivell en 10 
municipis de l’Horta

El conseller de Medi Ambient, 
Infraestructures i Territori, 
Vicente Martínez Mus, ha 

visitat hui a Almàssera una de les 
obres incloses en el pla de millo-
ra de les condicions de seguretat i 
accessibilitat en diferents passos a 
nivell per als vianants i entre anda-
nes de la xarxa de Metrovalencia.
  Ferrocarrils de la Generalitat Va-
lenciana (FGV) executa estes ac-
tuacions en diferents trams de les 
Línies 1, 2 i 3 de Metrovalencia, 
amb un pressupost superior a cinc 

milions d’euros i amb finança-
ment de la Unió Europea – Next 
Generation EU, a través del Pla de 
Recuperació, Transformació i Res-
iliència.
  Martínez Mus ha explicat que 
“els més de cinc milions d’euros 
permeten executar 46 actuacions 
en un total de 16 municipis pels 
quals discorre la xarxa de me-
tro. Es tracta d’intervencions de 
diferent quantia, però que en 
conjunt milloren les condicions 
d’accessibilitat i seguretat dels 

passos situats a l’entorn de les es-
tacions i baixadors en superfície 
de la xarxa de Metrovalencia”.
  Està previst que 10 actuacions 
s’han en poblacions de la comarca 
com: La Línia 3 (Aeroport-Rafel-
bunyol) i en les estacions de Foios, 
Meliana i Massamagrell. També es 
faran obres en les estacions de Pai-
porta, Picanya, Godella, Burjassot, 
Picassent i Moncada. En la Línia 
2 (Llíria-Torrent Avinguda) tam-
bé s’estan executant i s’estan fent 
obres a Paterna (La Canyada).

Obres
“Les obres incloses en el pla, el 
desenrotllament del qual ha sigut 
supervisat per l’Agència Valen-
ciana de la Seguretat Ferroviària, 
comprenen diverses solucions 
com el trasllat dels passos a punts 
més a accessibles i assegurances, 
la incorporació de nous elements 
i proteccions i actuacions comple-
mentàries per a la dotació de nous 
equipaments de senyalització o 
enllumenat”, ha explicat el conse-
ller 

Alcaldes i alcaldesses de les poblacions amb terme a l’Albufera

Visita a Almàssera

LES ACTUACIONS COMPRENEN DIVERSES SOLUCIONS 
COM EL TRASLLAT DELS PASSOS A PUNTS MÉS 
ACCESSIBLES I ASSEGURANCES, LA INSTAL·LACIÓ 
D’ELEMENTS I PROTECCIONS I LA DOTACIÓ DE NOUS 
EQUIPAMENTS DE SENYALITZACIÓ

reserva de la biosfera per a garan-
tir el futur de la llacuna i el seu en-
torn”.

Candidatura
El conseller s’ha manifestat en 
estos termes en l’acte que ha re-
unit tots els municipis riberencs 
del Parc Natural de l’Albufera, la 
comunitat científica, institucions 
i organitzacions en la Llotja de 
València, amb motiu de la candi-
datura a reserva de la biosfera en 
el marc dels actes de la Capitalitat 
Verda Europea.
  En l’acte institucional, Martínez 
Mus ha coincidit amb la resta de 
participants que l’Albufera com-
plix els requisits per a ser reserva 
de la biosfera perquè és un entorn 
natural que compta amb una rela-
ció equilibrada. “Manté l’equilibri 
entre la conservació de la diver-
sitat biològica i cultural, i el des-
enrotllament econòmic i social a 
través de la relació de les persones 
amb la naturalesa i és un exemple 
per a tots”, ha remarcat.

Comunitat científica
Així mateix, Martínez Mus ha de-
clarat “la necessitat de comptar 
amb la comunitat científica per a 
analitzar el passat, el present i el fu-
tur d’estos espais i les seues impor-
tants funcions ecològiques i am-
bientals a tots els nivells”. “Perquè 
parlem d’un espai d’incalculable 
valor mediambiental, paisatgístic, 
etnològic i cultural. Però, alhora, 
un entorn vulnerable que hem de 
protegir”, ha matisat el conseller.
   Per al titular de Medi Ambient 
de la Generalitat Valenciana, 
“l’Albufera està en l’ADN de tots 
els valencians, és una de les grans 
senyes d’identitat del poble valen-
cià, un espai reconegut en l’àmbit 
internacional i cada racó de les 
21.120 hectàrees d’este espai natu-
ral allotja algun vestigi de la seua 
llarga història”.

El president de la Generalitat Va-
lenciana, Carlos Mazón, ha realit-
zat la seua primera visita oficial a 
la ciutat. Després de ser rebut per 
l’alcalde, Carlos F. Bielsa, ha signat 
en el Llibre d’Honor de la ciutat. A 
continuació, al costat del conseller 
de Sanitat, Marciano Gómez, i la 
vicealcaldessa de Mislata, Mª Lui-
sa Martínez, han mantingut una 
reunió de treball en la qual Bielsa 
li ha traslladat a Mazón les princi-
pals necessitats i reivindicacions 
de la ciutat.
  Després de la reunió, han traslla-
dat els acords als quals han arri-
bat i els compromisos de noves 
inversions a Mislata per part de 
la Generalitat, destacant tres. En 
primer lloc, la construcció d’un 
nou centre de salut gràcies a la 
inversió de 4,2 milions d’euros, 
que possibilitarà nous i millors 
serveis, així com més personal 
mèdic per a atendre a tota la ciu-
tadania, i que se situarà en la zona 
de les instal·lacions prefabricades 
de l’actual col·legi Maestro Serra-
no. En segon lloc, el compromís 
d’impulsar de nou les obres, hui 
paralitzades, de l’Auditori Muni-
cipal. I, en tercer lloc, la consecu-
ció del projecte d’accés nord a la 
ciutat, reivindicació històrica del 
Mislata.

Acords
L’alcalde Carlos F. Bielsa, ha decla-
rat que “és important aconseguir 
acords entre les dos institucions, 
per damunt de les idees políti-
ques, perquè es tracta de projec-
tes imprescindibles per a millorar 
la vida de les persones i atendre 
les necessitats de la ciutadania”. 
Bielsa ha agraït la predisposició 
del govern de la Generalitat per 
a donar continuïtat a molts dels 
projectes que es van iniciar en la 
passada legislatura amb el govern 
de Ximo Puig.
  A més d’aquests tres acords prin-
cipals, Bielsa ha reivindicat també 
la necessitat de desbloquejar per 
part de la Generalitat la inversió 
en matèria educativa que incloïa 
el Pla Edificant i que afecta quatre 
centres educatius de Mislata; la 
posada en funcionament de la re-
sidència de la tercera edat i centre 
de dia per a majors ; així com que 
Mislata compte amb una Escola 
Oficial d’Idiomes pròpia i la cele-
ritat de l’execució i el compliment 
de terminis.

MISLATA

MAZÓN ES COMPROMET A LA 
CONSTRUCCIÓ D’UN CENTRE 
DE SALUT, CONTINUAR LES 
OBRES DE L’AUDITORI I UN 
NOU ACCÉS A LA CIUTAT
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Després de l’èxit del passat 
any en què prop de 1.000 
veïns de la comarca van 

gaudir de les Escapades Comar-
cals El Meridiano, el periòdic re-
prén la iniciativa i tornarà a oferir 
als seus lectors i lectors estes di-
vertides rutes turístiques, on els 
veïns de l’Horta Nord visiten mu-
nicipis de l’Horta Sud i veïns de 
l’Horta Sud visitaran poblacions 
de l’Horta Nord. L’any passat el 
periòdic va posar en marxa esta 
iniciativa amb motiu del seu desé 
aniversari. Les huit Escapades Co-
marcals El Meridiano que es van 
realitzar van suposar donar a co-
néixer per a molts lectors la cultu-
ra, tradició i patrimoni de moltes 
poblacions de la comarca.

Intercanvis
Estos intercanvis són una manera 
de vertebrar la comarca i donar-la 
a conéixer. Un compromís intrín-
sec del periòdic comarcal El Me-
ridiano: posar en valor la nostra 
comarca.  Per eixe motiu i gràcies 
a la col·laboració este any de la 
Diputació de València, l’equip del 
Meridiano reprén les escapades 
que començaran el pròxim dia 26 
d’octubre.

Vine’t
Un autobús arreplegarà, gratuïta-
ment, als veïns i els portarà al 
municipi de destí sempre acom-
panyades per les guies que seran 
les encarregades d’explicar les 
Escapades, una vegada acabada 
l’Escapada el mateix autobús els 
retornarà a la seua població.   En-
guany les Escapades Comarcals 
El Meridiano recorreran: Aldaia-
Alaquàs, El Puig, Meliana, Torrent, 
Miradors de l’Horta i Alfafar.    Per 
a poder acudir a les Escapades 
Comarcals és necessari escriure al 
mail: aniversario@elmeridiano.es

LA PRÒXIMA ESCAPADA SERÀ EL DIA 26 DE SETEMBRE, ON ELS LECTORS I LECTORES DEL PERIÒDIC 
VISITARAN EL MONESTIR DEL PUIG I LES RESTES DEL CASTELL DE JAIME I A LA POBLACIÓ

Tornen les Escapades Comarcals 
El Meridiano

Redacció

L’any passat també van visitar el Monestir

El conseller de Medi Ambient, 
Infraestructures i Territo-
ri, Vicente Martínez Mus, 

ha reclamat al Govern “valentia” 
per a executar el soterrament de 

les vies en els termes municipals 
d’Alfafar, Sedaví i Benetússer i li ha 
demanat que convoque la mesa 
de treball amb totes les parts im-
plicades “per a acabar amb un pas 

a nivell que s’ha cobrat massa víc-
times”.
  El conseller, després de reunir-se 
amb la plataforma d’afectats pel 
soterrament de les vies a Alfafar-

La Generalitat exigix al Govern que convoque 
la mesa de treball per al soterrament de les 
vies a Alfafar, Sedaví i Benetússer

Reunió del conseller amb membres de la plataforma d’afectats (GVA).

VEÏNS I GVA ANIRAN JUNTS DAVANT LA UNIÓ EUROPEA 

Sedaví-Benetússer, ha traslladat 
a més el compromís de la Conse-
lleria d’acompanyar-los a la Co-
missió de Peticions del Parlament 
Europeu. “Aniran juntament amb 
la Generalitat per a portar la seua 
justa demanda davant la Unió Eu-
ropea perquè la societat valencia-
na no pot permetre’s mantindre 
un pas a nivell que s’ha cobrat 
quasi 80 morts en els últims anys”, 
ha incidit el conseller.
Martínez Mus ha explicat que 
“després de la falta de sensibilitat 
del Govern central i el desconeixe-
ment de la realitat dels municipis 
afectats, nosaltres estem compro-
mesos amb els veïns que volen 
veure solucionats els seus proble-
mes acústics i d’inseguretat sor-
gits del pas a nivell en superfície”.

Solució viable
Així mateix, el titular 
d’Infraestructures ha reiterat a la 
plataforma d’afectats el compro-
mís de la Generalitat per a posar 
fi a “esta reivindicació històrica”, 
i ha recordat que la Generalitat 
té elaborat un informe per al so-

terrament de les vies que marca 
una solució viable per a este punt 
negre”.
  Este estudi, que es va remetre 
a l’inici de l’any al Ministeri de 
Transports i Mobilitat Sostenible, 
amb el suport dels ajuntaments 
d’Alfafar, Benetússer i Sedaví, així 
com de la plataforma d’afectats pel 
pas a nivell, evidencia la circulació 
diària de 163 trens i l’encreuament 
de més de 1.400 vehicles.

Informe
L’informe proposa soterrar la do-
ble via existent, així com l’estació, 
a fi d’eliminar la barrera que su-
posa la via al seu pas per Alfafar, 
Benetússer i Sedaví.
  El document presentat, que s’ha 
dissenyat perquè el soterrament i 
la posada en servici de la nova in-
fraestructura puga estar conclòs 
en 24 mesos, planteja una actua-
ció de 2.800 metres de longitud i 
inclou la construcció d’una nova 
estació per a Benetússer-Alfafar 
per a facilitar la mobilitat d’esta 
zona amb més de 50.000 habitan-
tes.

Visita a Alfafar Un bus arreplega als veïns i els porta al municipi de destí
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DEL 16 DE SETEMBRE 
AL 20 D’OCTUBRE

Aposta pels productes  locals
i gaudeix de la nostra gastronomia.

Nou Chillout
La Penúltima

Cheroga 
Churrería la Ruta

Casa Chulvi
La Botica de Malú

La Nova Casa Vella
Bar Alaska
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Res a envejar a les altres te-
levisions autonòmiques i 
fins i tot nacionals. À Punt 

trau múscul i el 9 de setembre va 
començar la nova temporada amb 
una oferta televisiva on prop del 
80% de la seua programació és en 
directe.
  El director general d’À Punt, Al-
fred Costa, ha explicat davant mi-
tjans de comunicació de tota la 
Comunitat que “l’impuls de la Ge-
neralitat a este projecte ha permés 
activar alguns projectes destinats 
a aconseguir tres objectius prio-
ritaris: incrementar la producció 
pròpia i les hores de directe fins al 
80% de la graella; apostar encara 
més per la proximitat; i ser motor 
del sector audiovisual valencià 
com a indústria estratègica per a 
la creació de llocs de treball i dina-
mitzadora de l’economia local, a 
més d’activar la ficció seriada com 
a marca d’identitat de la casa”.
   El director de màrqueting i co-
municació, Benjamín Marín, ha 
fet de mestre de cerimònies pre-
sentant els programes que veuran 
els valencians esta nova tempora-
da en la televisió pública.
  La primera gran aposta és Bon Dia 
Comunitat Valenciana, el magacin 
matinal presentat per Ximo Rovi-
ra i Gemma Juan. De dilluns a di-
vendres, de 10h a 13h, oferirà una 
experiència completa d’actualitat i 
entreteniment. Durant tres hores 

EL 9 DE SETEMBRE VA COMENÇAR LA NOVA TEMPORADA AMB 
UNA NOVA OFERTA TELEVISIVA

À Punt arranca la nova 
temporada amb un 80% de la seua 

programació en directe

Redacció

en directe, el programa abordarà 
una gran varietat de temes socials, 
culturals, d’actualitat, festes, con-
sum, treball o educació que afec-
ten les comarques de Castelló, Va-
lència i Alacant.

Més programes
Presentat per Àlex Blanquer, En 
directe és la segon gran estrena 
d’À Punt. De dilluns a divendres, 

de 18.30 a 20:30h, este magazín 
oferirà multitud de connexions en 
directe i reporterisme. Cada dia un 
equip de 7 reporters que coneixen 
molt de prop els pobles que visiten 
i ens acostaran l’ultima hora i les 
millors històries, articulant actua-
litat i servici públic com a eixos 
fonamentals de la cadena pública.
  I en este nou curs televisiu 2024-
2025, torna L’Alqueria Blanca, la 

sèrie més mítica de la televisió va-
lenciana, que ja complix 16 tem-
porades emeses i que ens mostra 
amb humor, senzillesa i amb to 
costumista molts dels valors, tra-
dicions i cultura dels valencians..
   Cada nit de dilluns a divendres, 
tornen els programes estrela amb 
nous capítols per a impulsar el pri-
me time d’À Punt. A les 22.45 ho-
res, els dilluns serà el torn dels re-

portatges d’investigació de Zoom, 
els dimarts arribarà una nova 
temporada de l’esperat true crime 
L’hora fosca, els dimecres conti-
nua Valencians al món amb nous 
països fascinants per descobrir i, 
els dijous s’estrena un nou lliura-
ment de Xino Xano, que mostra 
les noves aventures del valencià 
més xinés, Hu Zhao. als pobles de 
la Comunitat Valenciana que visi-
ta. Esta temporada, Sagunt, Alcoi, 
Calp, Sueca, Altura i la Vila Joiosa 
són alguns dels seus destins.

Concursos i la gastronomia
També continua diàriament la 
doble dosi de concursos i entre-
teniment que ens porta Atrapa’m 
si pots en horari de sobretaula 
amb Òscar Tramoyeres i A la saca 
després dels informatius NTC nit, 
que presenta el també humorista 
Eugeni Alemany. Tampoc faltaran 
noves receptes del programa de 
gastronomia La cuina de Morera, 
ara després de l’informatiu NTC 
migdia, o el programa de benestar 
animal Animalades, dirigit al pú-
blic més familiar.

Proximitat
El full de ruta de la televisió públi-
ca passa per oferir més i millor in-
formació de proximitat. Cada matí 
a les 7h, Xavier Borrás despertarà 
als valencians amb Els notícies del 
matí. A les 14:00h, Marta Ventura 
ens oferirà tota l’actualitat del dia 
en el NTC migdia.

Presentació de la nova temporada
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L’ALCALDE INSISTIX QUE ÉS UN PROJECTE NECESSARI PER A LA POBLACIÓ

El Ministeri confirma la seua 
intenció de seguir avant amb el 

desviament del barranc d’Aldaia

L’alcalde d’Aldaia s’ha reunit 
a Madrid amb el secreta-
ri d’estat de Medi Ambient, 

Hugo Morán, amb l’objectiu de 
confirmar la predisposició del go-
vern d’Espanya a culminar el pro-
jecte de desviament del barranc de 
la Saleta. 
  Des del Ministeri han traslladat a 
l’alcalde la seua decisió d’agilitzar 
este projecte que ja es troba en 
l’última fase prèvia a la licitació de 
les obres. Així mateix, el passat 5 de 
juliol Luján va mantindre una tro-
bada amb la directora general de 
l’Aigua, Sabina Goretti, i amb Mi-

guel Montañana, subdirector ge-
neral d’Avaluació Ambiental i Pai-
satge, tots dos en representació de 
la Conselleria de Medi Ambient, 
els qui li van traslladar la seua vo-
cació de no bloquejar el projecte. 
En este sentit, al final de la reunió 
celebrada este matí, Luján va ma-
nifestar que “des de l’Ajuntament 
estem en permanent contacte 
amb les dos parts implicades en 
l’execució del desviament, Conse-
lleria i Ministeri, i els dos ens han 
confirmat la seua intenció de tirar-
ho avant, per això tornem a Aldaia 
prudents i cauts, però esperançats, 

i sobretot agraïts a totes dues ad-
ministracions per la seua disposi-
ció a agilitzar este projecte tan ne-
cessari per al nostre poble”.

Reclamació històrica
El problema de les inundacions 
en el barranc durant les Dana són 
cada vegada més freqüents, el des-
viament del barranc per fora de 
la població és una demanda his-
tòrica de l’Ajuntament i dels veïns 
quant al risc que suposa les avin-
gudes d’aigua que arriben fins a 
entrar en els baixos de les vivendes 
i garatges.

Un jutjat investiga si el 
cap policial de Silla va 
deixar passar un possible 
delicte

Un jutjat de Carlet ha in-
vestigat al cap de la Poli-
cia Local de Silla i altres 

quatre agents municipals per un 
presumpte delicte d’omissió del 
deure de perseguir delictes en un 
cas relacionat amb el tràfic de dro-
gues, ha confirmat a EFE el Tribu-
nal Superior de Justícia valencià.
   El Jutjat de Primera Instància i 
Instrucció número 1 de Carlet té 
oberta una causa per un delicte 
contra la salut pública contra una 
dona i altres dos investigats i, una 
vegada alçat el secret que pesava 
sobre eixa causa, el seu titular va 
acordar deduir testimoniatge del 
procediment en desprendre’s de 
les escoltes telefòniques realitza-
des durant la investigació indicis 
de delicte eixos cinc funcionaris.
  Eixa deducció de testimoniatge 
s’ha remés al Deganat dels Jutjats 
de Carlet per al seu repartiment 
i assignació a un jutjat. Serà eixe 
jutjat el que reba la deducció de 
testimoniatge, determine si incoa 
diligències prèvies i per quins de-
lictes concrets en relació a eixes 
persones, assenyalen des del TS-
JCV.
  El jutjat també va acordar deduir 
testimoniatge de les diligències 
prèvies inicials respecte a un altre 

investigat per delicte contra la sa-
lut pública als Jutjats de Paterna.
   Segons avança este dimarts el 
diari Las Provincias, la investiga-
ció ha sigut a càrrec de la Guàrdia 
Civil i en ella s’intenta dilucidar si 
el cap de la Policia Local i els qua-
tre agents van deixar de perseguir 
les accions delictives d’una dona 
que traficava amb drogues en una 
vivenda del municipi.

Alcalde
En declaracions a EFE, l’alcalde 
del municipi, Vicente Zaragozá 
(PSPV-PSOE), ha assenyalat que 
este matí, en conéixer la notícia, 
va cridar al comandament policial 
i li va demanar reunir-se amb ell; 
en eixa trobada, el cap de la Policia 
Local li va desmentir que tinga res 
a veure amb eixa dona i l’alcalde 
s’ha quedat convençut amb les 
seues explicacions.
  Preguntat per este assumpte, el 
PSPV-PSOE es remet a la investi-
gació judicial en curs i ara com ara 
no farà cap comentari.
  Per part seua, la delegada del Go-
vern en la Comunitat Valenciana, 
Pilar Bernabé, en ser preguntada 
per este cas, ha assenyalat que “hi 
ha una investigació en curs” de la 
qual no pot oferir més informació. 

El Consell destina més d’un 
milió d’euros als centres 
docents de Formació de 
Persones Adultes

El Consell ha aprovat un con-
veni de col·laboració entre 
la Conselleria d’Educació, 

Cultura, Universitats i Ocupació i 
els ajuntaments d’Alfafar, Alboraia, 
Altea, Burjassot, Catarroja, Cullera i 
Paiporta per a finançar els centres 
docents de Formació de Persones 
Adultes.
  En concret, la Generalitat rea-
litzarà una aportació d’1.066.030 

euros, dels quals destinarà 152.290 
euros a cada ajuntament per al 
funcionament d’estos centres mu-
nicipals de formació dirigits a les 
persones adultes que oferixen, 
entre altres servicis, programes 
d’alfabetització i de formació bàsi-
ca per a l’obtenció del títol de gra-
duat en Educació Secundària, o 
programes per a la preparació del 
seu ingrés en la universitat.

Reunió de l’alcalde i regidora en el Ministeri

Creix un 81% l’assistència a les 
piscines d’estiu de Xirivella amb 
les noves tarifes flexibles

Xirivella ha tancat la tempora-
da estival amb un augment 
del 81,62% en l’assistència a 

les piscines d’estiu respecte a l’any 
anterior. Del 17 de juny al 8 de set-
embre, les dos piscines de la localitat 
han registrat un total de 61.212 ac-
cessos, mentres que en 2023 la xifra 
va ser de 33.703. 
   L’alcaldessa, Paqui Bartual confir-
ma que este increment “es deu, en 
gran manera, a la posada en marxa 

este any de noves tarifes més flexi-
bles amb preus reduïts per a l’accés 
de vesprada a partir de les 15 hores, 
així com un nou bo de 10 sessions”. 
  L’edil recorda que al gener “vam 
posar en en marxa una sèrie de mo-
dificacions i reduccions en les taxes 
municipals amb l’objectiu d’alleujar 
la càrrega econòmica dels nostres 
veïns i fomentar el benestar. I em 
complau observar com les famílies 
han acollit positivament estes me-

sures i les animem al gaudi d’estos 
recursos públics”. 
  La piscina del poliesportiu Ramón 
Sáez ha passat dels 23.357 accessos 
de l’any 2023 als 39.653 de l’actual. 

Barri de la Llum
En el cas del Barri de la Llum, 
l’assistència quasi s’ha duplicat, 
passant de 10.346 a 21.559 accessos.
També ha augmentat significativa-
ment el nombre de persones que 
s’han apuntat als cursos de natació 
que es duen a terme en període es-
tival, passant de 200 a 360 persones 
inscrites. 
   “Este increment és conseqüència 
dels canvis introduïts este estiu, en 
el qual s’ha duplicat el nombre de 
places disponibles”, afig Bartual. 
En el poliesportiu Ramón Sáez s’ha 
passat de les 121 persones inscrites 
en 2023 a les 218 d’enguany, men-
tres que en el Barri de la Llum s’ha 
incrementat de les 79 del període 
anterior a les 142 de 2024.
   Per a l’alcaldessa Paqui Bartual, 
este augment en la participació “és 
un clar indici que les nostres políti-
ques estan marcant una diferència 
positiva i contribuint al benestar ge-
neral de Xirivella”.

Piscina d’estiu

Centre de formació
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Dotze municipis de l’Horta Sud 
marxaran junts contra la violència 
masclista

Un total de 12 munici-
pis participen enguany 
en els preparatius i 

l’organització de la gran marxa 

que recorrerà part de l’Horta Sud, 
el pròxim 24 de novembre contra 
la violència masclista. La unitat 
d’Igualtat de la institució comar-

cal ha acollit aquest dijous, 12 de 
setembre, la reunió de coordina-
ció de Agermanades en la qual 
s’han ultimat els detalls.

LA MANCOMUNITAT DE L’HORTA SUD COORDINA LA GRAN MARXA QUE TINDRÀ 
DOS ITINERARIS I CULMINARÀ A SEDAVÍ EL 24 DE NOVEMBRE

Reunió en la Mancomunitat per a l’organització de la marxa dels municipis de l’Horta Sud contra la violència masclista 

   La iniciativa ‘Agermanades’ i 
la “V Marxa de Municipis con-
tra la Violència de Gènere” ha 
sumat nous pobles enguany, ja 
que participaran en l’activitat o 
col·laboren en els preparatius 
representants dels consistoris 
d’Albal, Alcàsser, Alfafar, Bene-
tússer, Beniparrell, Catarroja, 
Massanassa, Paiporta, Picanya, 
Quart, Sedaví i Xirivella. La resta 
de poblacions celebra les seues 
pròpies marxes.

Recorregut
D’aquesta manera, regidores i 
tècniques dels ajuntaments jun-
tament amb les tècniques de la 
unitat d’Igualtat de la Mancomu-
nitat de l’Horta Sud han plantejat 
que enguany que podria haver-hi 
dos grans itineraris, que partiran 
dels municipis a primera hora del 
matí i confluiran a Sedaví, seu de 
2024 de la trobada a les 12 hores. 
Cada any, la meta de la carrera 
acaba en un dels municipis par-
ticipantes. Finalment, hi haurà 
una tercera columna que acudirà 
a Sedaví en transport públic.
  A partir de les 12 hores, Sedaví 
serà seu de la trobada, en el qual 
hi haurà una performance, batu-
cada i una actuació coral, a més 
de la lectura d’un manifest con-
tra la violència masclista. Totes 
les persones que participen en 
la marxa lluiran una imatge uni-
tària.

El Departament de Salut ha am-
pliat la figura del Coordinador 
d’infermeria en tots els centres de 
salut capçalera de totes les àrees 
bàsiques. El perfil contribuïx a una 
coordinació dels recursos molt 
més pròxima a les necessitats lo-
cals; així com una organització 
d’activitats de promoció i preven-
ció de la salut més encertada a les 
necessitats de la població a la qual 
atén.
  En tots els casos, es tracta de 
professionals d’infermeria amb 
coneixement de la dinàmica i fun-
cionament del propi centre; així 
com la casuística concreta de salut 
poblacional. En eixe sentit, la ge-
rent del departament, Beatriz Gó-
mez assenyala que “la mesura és 
fidel al propòsit del Departament 
d’estar el més a prop possible dels 
pacients; a més de treballar per a 
la promoció de la seua salut des 
dels centres d’atenció primària “
   El Departament de Salut de Ma-
nises dona cobertura i assistència 
sanitària, tant ambulatòria com 
domiciliària a més de 206.000 per-
sones de 14 localitats a través de 
l’Hospital de Manises, 9 centres 
de salut, 11 consultoris auxiliars, 2 
centres d’especialitats, 1 centre de 
salut integrat, l’Hospital d’Aguts 
de Manises i l’Hospital de Crònics 
de Mislata.
   Des de l’1 de juliol, els centres 
d’Aldaia, Buñol, Barri del Crist, 
Cheste, Chiva, Manises, Misla-
ta, Quart de Poblet, Riba-roja de 
Túria i Turís compten amb estos 
professionals d’infermeria. El 
perfil permetrà una coordinació 
sanitària dels recursos i activitats 
locals molt més estreta amb el 
consistori i altres entitats locals; 
a més de potenciar l’organització 
d’activitats per a la prevenció.

SANITAT

EL DEPARTAMENT DE SALUT 
DE MANISES RECUPERA LA 
FIGURA DEL COORDINADOR 
D’INFERMERIA EN TOTS ELS 
SEUS CENTRES DE SALUT

La Mancomunitat forma a majors, col·legis i 
entitats sobre residus i biodiversitat

Redacció

Els residus, l’emergència cli-
màtica, la biodiversitat, els 
ODS, l’alimentació sosteni-

ble i el consum responsable, els 
productes de proximitat, l’ús efi-
cient de l’aigua i l’energia i la mo-
bilitat, són les matèries de la pro-
gramació de tallers i cursos que la 
Mancomunitat de l’Horta Sud pre-
para per a aquest mes de tardor, a 
través de l’equip de Medi Ambient. 
Ajuntaments, centres escolars i as-
sociacions demanden aquestes ac-
cions cada dia més necessàries.
   Entre els mesos de setembre i 
desembre, l’equip de Medi Am-
bient té previst realitzar una vin-

tena d’accions formatives d’aquest 
tipus en diferents municipis de la 
comarca. Aquest servei es presta 
gràcies a la col·laboració de la Di-
putació de València, que subven-
ciona a la Mancomunitat de l’Horta 
Sud la contractació de l’equip 
d’educadors ambientals.
  D’aquesta manera, el servei de 
Medi Ambient va elaborar a l’inici 
de l’any un catàleg de 15 tipus de 
tallers i accions, que s’ha oferit als 
20 ajuntaments de la comarca. Els 
consistoris, els centres educatius i 
les associacions poden acollir-se a 
aquestes activitats de manera gra-
tuïta o sol·licitar algunes més es-
pecífics, segons el col·lectiu al qual 
vagen dirigits.

“Estem en una situació 
d’emergència climàtica en la qual 
convergeixen nombrosos aspectes 
i que ja està generant moltes reper-
cussions negatives en el dia a dia de 
les persones. Per això, en la Manco-
munitat de l’Horta Sud apostem 
per una conscienciació ambiental 
permanent, que ha d’estar dirigida 
a totes les edats”, manifesta el pre-
sident de la Mancomunitat, José F. 
Cabanes.
  En el primer semestre de 2024, 
nombrosos centres escolars es van 
acollir a aquest programa, així com 
també diferents recursos públics. 
I en el quadrimestre final de l’any, 
es preveu realitzar una vintena de 
tallers que van dirigits a diferents 

sectors: alumnat de primària, estu-
diants de secundaria, centres joves 
dels ajuntaments, centres ocupa-
cionals i llars de persones majors.

Taller per a persones majors
Una de les primeres accions és 
un taller de medi ambient dirigit 
a persones majors de Catarroja, 
Silla i Quart de Poblet. A partir de 
la projecció d’un vídeo, en el qual 
es comparen pràctiques antigues i 
altres actuals, s’estableix un diàleg 
amb ells sobre quins són les més 
sostenibles. Un dels aspectes que 
s’analitza és la duració dels elec-
trodomèstics d’altres èpoques, res-
pecte a la que tenen en l’actualitat. 
D’altra banda, estan previstos ta-
llers de canvi climàtic, biodiversitat 
i residus en centres de primària, se-
cundaria i centres Espai Jove de les 
poblacions.
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Alcalde, regidora i diputada, junt al president de la Diputació

L’ALCALDE HA SOL·LICITAT L’ADAPTACIÓ DE LA CARRETERA CV-413, DE TITULARITAT PROVINCIAL, I QUE UNIX EL 
NUCLI URBÀ D’ALDAIA AMB EL SECTOR EN QUÈ ES DESENROTLLARÀ EL PARC

Luján presenta a Mompó el projecte del nou 
parc empresarial d’Aldaia on Supermercats 
Consum s’instal·larà en 2025

L’alcalde d’Aldaia, Guillermo 
Luján, ha mantingut una 
trobada amb el president de 

la Diputació de València, Vicent 
Mompó, en el qual han abordat el 
projecte del nou Parc Empresarial 
Pont dels Cavalls que començarà a 
construir-se en 2025 en esta locali-
tat de l’Horta Sud, amb la coopera-
tiva de Supermercats Consum com 
a primera empresa a instal·lar-se.
   Luján, al qual ha acompanyat 
la regidora i diputada provincial, 
Empar Folgado, ha explicat que 
“el Parc Empresarial d’Aldaia és 
un projecte que tindrà una gran 
repercussió en el teixit industrial 
i econòmic no sols d’Aldaia, sinó 
de tota l’àrea metropolitana, i per 
extensió en tot el territori valen-
cià, per la qual cosa és interessant 
mantindre una comunicació fluida 
referent a això amb totes les insti-
tucions públiques del nostre àmbit, 
entre elles la Diputació”. 

En este sentit, un dels temes prin-
cipals de la trobada ha sigut el de 
l’adaptació de la carretera CV-413, 
de titularitat provincial, i que unix 
el nucli urbà d’Aldaia amb la sector 
en què es desenrotllarà el Parc, a 
les noves necessitats derivades de 
l’imminent desenrotllament d’este 
important nucli industrial. 

500 milions d’euros d’inversió
La cooperativa Consum va confir-
mar el mes de maig passat que en 
2025 començarà la construcció de 
la seua nova plataforma logística 
en el Parc Empresarial del Pont 
dels Cavalls d’Aldaia. La cooperati-
va ja va anunciar l’adquisició d’una 
parcel·la de 400.000 metres qua-
drats en esta nova zona industrial 
per a posar en marxa una platafor-
ma logística que li permeta conti-
nuar proveint amb normalitat a la 
seua xarxa de supermercats.
  El futur Parc Empresarial Pont  
dels Cavalls d’Aldaia tindrà una 

Redacción

Raul Marek i Carlos Coronado del 
Club Natació Aldaia han aconse-
guit la medalla de bronze Mundial 
i el rècord d’Espanya en el relleu 
4x25 remolc de maniquí absolut 
per nacions.
  A més, Raul Marek ha aconseguit 
dos rècords d’Espanya individuals 
en les seues dos proves, aconse-
guint ser finalista A en totes dues 
proves, 5é en 50m remolc de ma-
niquí i 8é en 100m combinada de 
salvament.
  Per part seua, Carlos Coronado 
ha aconseguit ser 9é del Món en 
la seua prova individual després 
de la final B del 200m supersoco-
rrista aconseguint una marca que 
li haguera ajudat a pujar a la me-
dalla de bronze d’haver accedit a 
la final A.

ESPORT

BRONZE MUNDIAL I RÈCORD 
D’ESPANYA DEL CLUB DE 
NATACIÓ D’ALDAIAEl president de la Diputació 

de València, Vicent Mom-
pó, s’ha reunit el Tribunal 

del Comuner del Rollet de Gràcia 
d’Aldaia, l’òrgan centenari i con-
suetudinari encarregat de resoldre 
els conflictes de reg que es pro-
duïxen en la comunitat de regants 
denominada Rollet de Gràcia, si-
tuada en una gran part de l’horta 
d’Aldaia.
  A la reunió han assistit el síndic 
del Tribunal, Enrique Andrés; el 
president, José Bonet; el vicepresi-
dent, Carles Andrés; i els membres 
Jesús Quereda, Amparo Guasp i 
Rosa Navarro. A part de regalar-li 
a Mompó uns còmics sobre Tri-
bunal i els estatuts d’este, li han 
sol·licitat ajuda per a editar noves 
publicacions i mantindre l’horta, 
així com una partida per a invertir 

Mompó es reunix amb el Tribunal del Comuner del 
Rollet de Gràcia d’Aldaia

Redacción

Reunió a la Diputació de València

en instal·lacions hídriques. 
  “El Tribunal del Comuner del Ro-
llet de Gràcia d’Aldaia és una ins-
titució històrica que forma part de 
les nostres arrels. Des de la Diputa-
ció de València, reiterem el nostre 
compromís amb la preservació i el 
suport a entitats com esta, que re-
presenten valors essencials com la 
justícia tradicional. Reconeixem el 
seu paper crucial en la cultura lo-
cal i en la construcció de la nostra 
identitat col·lectiva. Estudiarem les 
seues peticions amb el propòsit de 
col·laborar en la seua preservació”, 
explica el president de la Diputació 
de València, Vicent Mompó.

UNESCO
D’altra banda, li han traslladat que 
estan treballant perquè es decla-
re el Tribunal de Comuner Pa-
trimoni Immaterial Cultural per 

la UNESCO. Un repte que sorgix 
després del suport unànime de les 
Corts Generals per a considerar-lo 
Bé de Rellevància Local Immate-
rial. El Tribunal del Comuner és 
un dels cinc tribunals de regants 
consuetudinaris que existixen a tot 
el món. Quatre a Espanya i tres en 

la Comunitat Valenciana. Com el 
d’Aldaia, estan el Tribunal dels Ai-
gües de València, el Jutjat d’Aigües 
Privatives d’Orihuela i el Consell 
d’Homes Bons de l’Horta de Múr-
cia. Fora d’Espanya només hi ha 
un de similars característiques al 
Perú.

extensió d’un milió de metres qua-
drats, l’equivalent a la mitat del nu-
cli urbà del municipi, i serà un punt 
de desenrotllament econòmic que 
impul
sarà el desenrotllament col·lateral 
de moltes activitats empresarials. 
   El projecte va ser declarat en 2021 
parc comarcal d’innovació per la 

Generalitat Valenciana, signifi-
cant-ho com un projecte viable. 
L’empresa Consum serà la que ho 
faça viable i qui exercisca de pol 
d’atracció i implementarà la seua 
zona logística.  La posada en marxa 
del Parc Empresarial suposarà una 
inversió global de més de 500 mi-
lions d’euros en la zona.

EL TRIBUNAL DEL COMUNER D’ALDAIA ÉS UNA INSTITUCIÓ HISTÒRICA 

ESPORT

L’alcalde d’Aldaia, Guillermo 
Luján, va rebre a Eva Corona-
do a Aldaia Ràdio per a donar-li 
l’enhorabona, en nom de tots els 
veïns i veïnes d’Aldaia, per la seua 
participació en els Jocs Paralím-
pics de París 2024. Ella ha parti-
cipat en diverses competicions 
europees i mundials, va despuntar 
molt jove en la seua disciplina de 
natació. En total, ha aconseguit 
més de 50 medalles internacio-
nals (l’Equador, Austràlia, Itàlia, 
Polònia, París, Montluçon, Du-
blín, etc.), múltiples rècords na-
cionals i dos rècords del món. En 
l’actualitat també és Tècnic Supe-
rior d’Activitats Físiques i Esporti-
ves.

GUILLERMO LUJÁN, VA REBRE, 
A EVA CORONADO  NADADORA 
EN ELS JOCS PARALÍMPICS

EL MERIDIANO L’HORTA

www.elmeridiano.esTOTA LA INFORMACIÓ DE LA COMARCA EN:
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Claudia Elices i Ana Balado, mare 
i filla de la Falla Santa Rita, han 
sigut proclamades com a noves 
Falleres Majors d’Aldaia. L’alcalde 
de la població, Guillermo Luján, 
va felicitat a les Falleres Majors, 
“moltes felicitats i a disfrutar del 
vostre somni que ja comença 
a fer-se realitat de la mà de les 
vostres Corts d’Honor, estic se-
gur que sereu unes fantàstiques 
màximes representants del món 
faller aldaier”.

FALLES

PROCLAMACIÓ DE LES 
FALLERES MAJORS D’ALDAIA

ENGUANY HA SIGUT EL PRIMER EN EL QUAL EL CAMPUS DE CONCILIACIÓ FAMILIAR HA ABASTAT TOT EL 
PERÍODE DE VACACIONS ESCOLARS, DEL 25 DE JUNY AL 6 DE SETEMBRE

Més de 1.000 menuts participen al Campus 
Municipal d’Estiu d’Aldaia més extens de la 

història

Amb l’inici del nou curs 
escolar, el Campus 
Municipal d’Estiu de 

l’Ajuntament d’Aldaia ha donat 
per finalitzat amb el balanç més 
positiu de tota la seua trajectòria. 
Així, per primera vegada, este 
servici ha acollit a 1.088 xiquets 
i xiquets. 
   Referent a això, l’alcalde de la 
localitat, Guillermo Luján, con-

sidera que este exitós acolliment 
del campus municipal es deu “al 
fet que enguany, ha sigut el pri-
mer en el qual el nostre Campus 
ha abastat totes les vacacions 
escolars. Hem fet un esforç per 
a ampliar-lo a tot l’estiu perquè 
creiem que este és un servici ne-
cessari per a molts veïns i veïnes 
del nostre poble, i certament, la 
resposta ha sigut molt positiva, 

ja que ha facilitant la conciliació 
familiar i laboral en tot el període 
vacacional”.

Conciliació familiar
El Campus Municipal d’Estiu 
d’Aldaia és un servici de conci-
liació familiar que l’Ajuntament 
oferix durant les vacacions esco-
lars d’estiu per a xiquets i xique-
tes de fins a 14 anys.

  En 2024, sota el lema  d’enguany 
“Viu l’Estiu a Aldaia”, les famílies 
de la població han pogut accedir, 
segons les seues necessitats de 
l’estiu, al Campus Poliesportiu, 
el Campus Llavoreta o Art Estiu, 
on els més xicotets de la casa han 
pogut gaudir i aprendre a través 
d’activitats esportives, tallers 
sensorials, creatius o musicals, 
idiomes, jocs d’aigua i tradicio-

nals, manualitats, idiomes, pri-
mers auxilis o educació viària, 
cuina, ciències, teatre, dansa, 
música, cant o arts plàstiques en-
tre altres. 

Empatia
De la mateixa manera, s’ha ofe-
rit un reforç escolar i d’habilitats 
socials, treballant l’empatia, 
la resolució de conflictes i la 
intel·ligència emociona, el servici 
d’Escola Matinera de 7.00 h a 9.00 
h, el servici de menjador, de 14.00 
h a 15.00 h amb una ampliació 
fins a les 15.30 h amb servici de 
ludoteca, per a facilitar la compa-
tibilitat entre l’eixida del treball i 
la recollida dels xiquets. 
  Per a això s’han contractat un 
total de 72 monitores i monitors, 
i també una “aula de necessitats”, 
incorporada enguany per a millo-
rar l’atenció dels xiquets i xique-
tes. 

Participants en el Campus d’Estiu a Aldaia

L’actual presidenta del Con-
sell d’Estat d’Espanya pre-
sentarà divendres que ve 

27 de setembre la seua nova obra 
titulada “Nosaltras” en el TAMA 
d’Aldaia en un acte que donarà 
inici a la nova temporada de la 
programació de l’àrea munici-
pal d’Igualtat d’esta localitat de 
l’Horta Sud. 
   Li acompanyaran Asunción 
Ventura Franch, professora titular 
de Dret Consitucional i Santiago 
García Campá, doctor en Dret del 
Treball i de la Seguretat Social a 
la Universitat Jaume I. Moderarà 
i conduirà l’acte la periodista va-
lenciana Laura Sena.
   Carmen Calvo és una de les veus 
més reconegudes a Espanya en el 
terreny del feminisme, i compar-
tix la seua obra amb la vocació de 
sumar i crear una visió de conjunt 
global cobre esta qüestió con-

ciliadora i aglutinadora, posant 
el focus en la desigualtat entre 
home i dones i les solucions que 
es poden aportar a això per a re-
vertir eixa situació. 
  “Nosaltras” és un assaig divulga-
tiu que partix de la pròpia trajec-
tòria vital de la seua autora per a 
reconéixer-se ella mateixa i con-
vidar a altres dones a reconéixer-
se. 
   Lluny de quedar-se en el terreny 
teòric, este assaig llança propos-
tes d’acció molt concretes i pe-
gades a un terreny quotidià en el 
qual les dones de totes les edats 
puguen sentir-se identificades. 
Segons l’autora, este llibre “naix 
per a reconéixer-nos en el temps 
i en el lloc que ocupem. 
  És la mirada que he compartit 
durant molts anys, molts quilò-
metres i amb moltes de nosaltres 
per a parlar dels nostres drets i les 
nostres esperances.”

El TAMA d’Aldaia acollirà 
la presentació de ‘Nosotras’, 
el nou llibre de Carmen 
Calvo

Redacción
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SETMANA DE CONSCIENCIACIÓ I DE REFLEXIÓ SOBRE ELS REPTES DE LA 
CIUTAT DE FUTUR

Torrent celebra la Setmana Europea 
de la Mobilitat 2024

La Setmana Europea de la 
Mobilitat 2024 s’està cele-
brant del 16 al 22 de set-

embre sota el lema “Combina i 
mou-te!” i amb el tema central 
“Espai Públic Compartit”, com és 
habitual, el 22 de setembre se ce-
lebrarà el Dia Sense Cotxe. 
   Esta campanya anual, coordi-
nada a nivell nacional pel Minis-
teri per a la Transició Ecològica 
i el Repte Demogràfic, busca 
sensibilitzar tant a responsables 
polítics com a la ciutadania so-
bre els beneficis de la mobilitat 
sostenible.

   L’espai públic compartit aporta 
molts beneficis a la societat. Un 
lloc on les persones, les moda-
litats de transport i les activitats 
tenen el seu propi espai és un 
lloc amb més equitat social, més 
seguretat viària, menys soroll i 
contaminació de l’aire i una mi-
llor qualitat de vida. 
  Enguany, la Setmana de la Mo-
bilitat se centra en la creació de 
millors connexions entre les per-
sones i els llocs, destacant la im-
portància de la mobilitat per a la 
interacció social i la participació 
ciutadana.

Programa
El Programa va donar el tret 
d’eixida amb inauguració del cir-
cuit d’educació viària a les 17.00 
hores. A esta jornada inaugural 
li seguiran uns dies carregats 
d’activitats per a conscienciar als 
assistents de totes les edats. El 
transport públic serà gratuït per 
als usuaris durant tota la setma-
na.
 Entre la programació per als 
menors es troben activitats lúdi-
ques i educatives com: Circuits 
viaris infantil i juvenil, formació 
en tallers d’educació viària per 

Inauguració de la Setmana Europea de Mobilitat

a Primària i ESO, emfatitzant la 
necessitat de promoure espais 
públics de qualitat i el transport 
sostenible. També s’inclouen 
ciclorutas en família, cinema, 
xarrades, Fira de l’Automòbil 
elèctric, la inauguració del qual 
es realitzarà el dijous 19 de se-
tembre a les 10.00 hores en la 
Plaça de Bisbe Benlloch, entre 
altres activitats.  Cal destacar que 
prop de 300 xiquets i xiquetes 
de col·legis de Primària i Secun-
dària (ESO), assistiran als tallers 
d’educació viària organitzats del 
17 al 19 de setembre.

La ciutat que volem
L’alcaldessa, Amparo Folgado, 
ha manifestat que “La Setmana 
Europea de la Mobilitat convida 
als ciutadans a experimentar i 
representa una oportunitat per a 
reflexionar sobre els beneficis de 
compartir el nostre espai públic i 
assegurar que puguem moure’ns 
de manera segura, còmoda i sos-
tenible a les nostres ciutats. Vull 
destacar especialment, la impor-
tància d’involucrar a totes les ge-
neracions en la transformació de 
la percepció social cap a una mo-
bilitat més humana i sostenible”
  Des de l’Ajuntament expliquen 
que la població de “Torrent es 
posiciona com un referent en la 
promoció d’una mobilitat que no 
sols és respectuosa amb el medi 
ambient, sinó que també busca 
millorar la qualitat de vida dels 
seus ciutadans. La Setmana de la 
Mobilitat és un clar exemple de 
com les ciutats poden liderar el 
camí cap a un futur més sosteni-
ble i connectat”, van afirmar des 
de l’àrea.

El 13 de setembre es va celebrar 
el Dia Internacional del Xocolate, 
una data important per a Torrent, 
ciutat xocolatera per excel·lència 
de la província de València. Com 
és ja tradició, l’Ajuntament de To-
rrent s’unix a la festivitat repartint 
barres del seu emblemàtic “xo-
colate de brioix” entre els seus 
veïns.
   Durant dècades, Torrent ha sigut 
conegut per la seua rica tradició 
xocolatera, arribant a albergar en 
el seu apogeu a més de 90 xicotets 
productors de xocolate artesà. 
Hui dia, malgrat els canvis en la 
indústria, la localitat manté visca 
la seua herència dolça amb qua-
tre empreses que continuen ela-
borant el típic producte torrentí, 
com són Rafael Andreu, Pascual 
Andreu, Algarra i R. Marsilla, amb 
les diferents marques que comer-
cialitzen.
   Les empreses locals estan 
compromeses amb la innova-
ció i la millora constant dels 
seus productes, buscant portar 
l’inconfusible sabor del xocola-
te a la tassa de Torrent a tots els 
racons d’Espanya i que, com des 
de fa moltíssims anys, arriben als 
forns de tot el país. Des del xoco-
late de brioix a la pedra més tra-
dicional, l’elaboració de la qual 
ha sigut transmesa de generació 
en generació fins a les últimes 
tendències en xocolateria, les 
empreses torrentinas estan de-
cidides a mantindre la qualitat i 
autenticitat que caracteritzen als 
seus productes.
  L’alcaldessa de Torrent, Amparo 
Folgado, ha expressat el seu ferm 
compromís de promocionar i po-
sar en valor este producte típic de 
la localitat. “El xocolate de Torrent 
és part de la nostra Història, Cul-
tura, i Patrimoni. Volem que més 
persones en tota Espanya puguen 
gaudir del seu deliciós sabor i de 
la tradició que representa, jo ma-
teixa el regale a cada personalitat 
que visita la nostra ciutat, són les 
nostres vitamines torrentines”, ha 
assenyalat l’alcaldessa.
   L’Ajuntament de Torrent està tre-
ballant en noves iniciatives que 
continuaran impulsant la mar-
ca del Xocolate de Torrent i que 
s’aniran anunciant en el futur. 
 
Bollet a Fitur
 Torrent va presentar en la Fira In-
ternacional de Turisme (FITUR) 
el seu xocolate més típic: el bollet 
torrentí. Una aposta turística que 
la localitat va portar fins a FITUR 
com a mostra del seu compromís 
amb la promoció d’un dels pro-
ductes locals més tradicionals. 
Un producte artesanal amb arre-
lada tradició a Torrent, que forma 
part de la identitat del municipi.

XOCOLATE
TORRENT CELEBRA EL 
DIA INTERNACIONAL DEL 
XOCOLATE, EL SEU PRODUCTE 
MÉS CARACTERÍSTIC

L’alcaldessa, Amparo 
Folgado, remodela el govern 
municipal de Torrent

En el Ple de l’Ajuntament de 
Torrent ha pres possessió la 
nova regidora Adelina Gon-

zález, que coordinarà la regidoria 
de Mobilitat dependent de l’Àrea 
de Seguretat Ciutadana i Mobili-
tat. La nova regidora que ocupava 
el lloc número 11 en la candida-
tura municipal de 2023, ocupa el 
lloc, que deixa després de la seua 
marxa, l’anterior regidor José Ma-
roto. Es reestructuren algunes 
delegacions i Àrea de Govern Mu-
nicipal, les tinences d’alcaldia, la 
titularitat del càrrec de portaveu 
del PP i la composició d’algunes 
comissions informatives.
  El Grup Municipal Popular ha 
designat com el seu portaveu a So-
nia Roca que actualment ocupa i 
manté, l’Àrea de Govern de Segu-
retat Ciutadana i Mobilitat, i que a 
més assumix la direcció de l’Àrea 
de Govern d’Hisenda i Desenrot-
llament Econòmic.
  Dos de les delegacions que in-

corporava l’Àrea d’Hisenda i Des-
enrotllament Econòmic, Patri-
moni i Personal, es traslladen a 
l’àrea d’Administració, Informació 
i Dona, que actualment dirigix 
Amparo Chust.   Així mateix, la 
delegació de Projectes Europeus 
que es trobava incardinada en la 
mateixa Àrea d’Hisenda i Desen-
rotllament Econòmic, serà coor-
dinada directament per Alcaldia 
que delegarà les seues funcions en 
la regidora Amparo Chust. 
   En relació als nomenaments 
dels Tinents d’Alcalde i que for-
maran part de la Junta de Govern 
Local presidida per l’alcaldessa 
Amparo Folgado estaran, Amparo 
*Chust que assumix la 2a Tinença 
d’Alcaldia, José Gozalvo (respon-
sable de l’Àrea d’Urbanisme, Vi-
venda i Medi Ambient), portarà 
la 3a Tinença, Sonia Roca assu-
mix la 4a Tinença, Aitor Sánchez 
(responsable de l’Àrea de Cultu-
ra, Falles, Turisme i Participació) 

Amparo Folgado junt a Adelina González

ocuparà la 5a Tinença, Arturo Gil 
(responsable de l’Àrea de Servicis 
Socials) assumirà la 6a Tinença. 
Mantenint el Grup Municipal de 
VOX, la 1a i 7a Tinença d’Alcaldia, 
que assumien des del principi de 
mandat. 
  Estos canvis en l’estructura de les 
competències del govern no afec-
ten en absolut al pacte de govern 
que mantenim amb VOX, ni als 
acords programàtics que subscri-
vim, mantenint els seus regidors 
les mateixes Àrees de Govern, 
Delegacions i Tinences d’Alcaldia 
pactades des del començament 
del mandat.
  L’alcaldessa, Amparo Folgado, ha 
manifestat “vull donar la benvin-
guda a Adelina, que ja coneix la 
casa. Ocuparà una delegació, la de 

Mobilitat, Ocupació en Via Públi-
ca i Protecció Civil, fonamental en 
una ciutat com Torrent, amb grans 
iniciatives i projectes per a desen-
rotllar, com la imminent celebra-
ció de la Setmana de la Mobilitat, 
la pròxima inauguració del Parc 
infantil d’Educació Viària, entre 
altres reptes importants, amb ple-
na dedicació, treball i esforç per 
la nostra ciutat i els *torrentinos. 
També tindrà la labor de consoli-
dar i mantindre com a referent a 
la província a Protecció Civil, un 
exemple de voluntarietat i servici 
a Torrent. 
  També desitge agrair la labor rea-
litzada per Sonia Roca durant este 
any en la regidoria de Mobilitat, 
per la seua gestió en l’àmbit de la 
sostenibilitat.
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La ciutat de Torrent dona la 
benvinguda a la tardor amb 
una agenda cultural, festiva 

i esportiva carregada de propos-
tes per a tots els públics. Gràcies 
a l’impuls de l’Ajuntament i de les 
nombroses associacions de la ciu-
tat, setembre es convertix en un 
mes replet d’activitats que abasten 
des d’exposicions i tallers fins a 

Torrent s’ompli d’activitats 
per a acomiadar l’estiu

Redacción esdeveniments esportius i celebra-
cions populars.   La Setmana Euro-
pea de la Mobilitat centra gran part 
de l’atenció esta setmana, amb una 
àmplia varietat d’activitats que pro-
mouen la mobilitat sostenible i l’ús 
de mitjans de transport alternatius. 
  Des de circuits d’educació viària 
fins a fires de l’automòbil elèctric, 
passant per rutes amb bicicleta i ac-
tivitats de conscienciació, Torrent 

se suma a esta iniciativa europea 
amb l’objectiu de fomentar una 
mobilitat més respectuosa amb 
el medi ambient.  Més enllà de la 
mobilitat, l’oferta cultural i festiva 
és molt àmplia. Exposicions d’art, 
tertúlies, la Gala de l’Esport, acti-
vitats esportives, i trobades veïnals 
ompliran els carrers i places de To-
rrent durant els pròxims dies i fins 
al diumenge.

La Casa de la Dona de Torrent 
ha donat a conéixer la seua 
programació per a l’últim 

trimestre de l’any, que inclou una 
variada oferta de tallers, xarrades 

i activitats orientades al foment 
de la creativitat, el benestar físic 
i mental de les dones, així com 
l’ampliació de coneixements en 
noves tecnologies. 
  La regidora d’Igualtat, Amparo 

Chust, ha destacat la importància 
d’estes iniciatives afirmant que 
“volem que la Casa de la Dona 
responga a les necessitats de les 
dones del segle XXI, per això és 
important aprofundir en activitats 

La Casa de la Dona de Torrent presenta 
la seua programació de l’últim trimestre 
de l’any amb moltes novetats

Redacció

HI HA SERVICI DE CANGUR PER ALS FILLS DE LES MARES 
QUE ESTAN REALITZANT ELS CURSOS

Torrent instal·la 10 tòtems 
turístics gràfics en els 
principals punts de la ciutat

La regidoria de Turisme de 
l’Ajuntament de Torrent, ha 
instal·lat en la via pública i al 

llarg de tot el municipi, 10 tòtems o 
panells informatius-turístics, amb 
la finalitat de mostrar a ciutadans 
i visitants, des de punts emble-
màtics del municipi la transforma-
ció i evolució històrica i patrimo-
nial de Torrent. 
  La ciutat de Torrent ha experi-
mentat canvis i transformacions 
al llarg dels anys, en vespres de la 
celebració del 9 d’Octubre i per 
a honrar la seua rica història i 
present vibrant, l’Ajuntament ha 
instal·lat deu tòtems informatius 
turístics en punts estratègics de la 
ciutat. Estos panells de coneixe-
ment són una finestra al passat i al 
present, oferint als visitants i veïns 
una visió detallada de com era el 
municipi en temps antics compa-
rat amb la seua moderna fisono-
mia.
  Els tòtems servixen com a guar-

dians de la memòria urbana, 
cadascun narrant una història 
única d’un lloc específic. Des de 
l’evolució de la Plaça Major, que 
ha sigut testimoni de mercats, 
festivals i reunions comunitàries 
al llarg dels segles, fins al canvi 
de l’arquitectura residencial, que 
reflectix el creixement econò-
mic i les tendències culturals. Els 
tòtems també destaquen la impor-
tància d’edificis emblemàtics, com 
l’Ermita, que ha sigut un punt de 
referència arquitectònic a la ciutat.
  A més de ressaltar l’arquitectura 
i els espais públics, els tòtems in-
formatius també volem que ren-
disquen un homenatge a la ciutat, 
la seua història i les seues gents. 
Figures històriques, artistes, arte-
sans i ciutadans comuns tenen en 
estos tòtems, el seu reconeixement 
tàcit, mostrant com les seues vides 
i obres han contribuït al progrés 
del teixit patrimonial, cultural i so-
cial de Torrent

que ens ajuden a millorar la nostra 
salut física i el nostre creixement 
personal, passant per nocions 
d’economia per a aquelles dones 
que s’inicien en la independència 
econòmica en el seu dia a dia”.
 Les inscripcions per a la majoria 
d’activitats s’han obert des del 10 
de setembre a través del portal 
d’inscripcions de l’Ajuntament de 
Torrent (https://inscripciones.to-
rrent.es) i en el registre d’entrada 
del consistori. La programació do-
narà principi esta setmana vinent i 
s’estendrà fins a gener de 2025.
 
Activitats 
Cos (BIO): centrat en exercicis fí-
sics com a Ioga en cadira i Ioga 
terapèutic amb Pilar García, Auto-
defensa cos i ment amb Paula Es-
teban i Flamenc, dona i sobirania 
amb Irene Chulià.
  Creixement Personal (PSICO): in-
clou tallers com a Dona, Equilibri 
i Benestar amb Gemma López, El 
renàixer de l’Heroïna amb Raquel 
Pereira, Desafiaments de la Ma-
ternitat al llarg de la vida amb Sil-
via Lora i Torrent Emocional amb 
Paulina Ferraresso.
  Oci Saludable: entre els tallers 
destaquen l’Escola Filosòfica de 
Torrent amb María Mezquita, El 
Crochet envaïx Torrent amb Ca-

rolina Damonte, Taller d’expressió 
artística amb Ángeles Císcar, i el 
Taller de Teatre terapèutic per a 
dones amb Antonia Bueno. Així 
mateix, activitats com Des-Con-
nectem amb María José Guerrero, 
Canta Amiga Canta amb Bárbara 
García i el Projecte d’art tèxtil co-
munitari amb Giulia Perli i Mery 
Favareto, permetran a les partici-
pants reciclar roba i fomentar la 
consciència ecològica.
 A més, es mantenen les activi-
tats autodidactes sense necessitat 
d’inscripció com l’elaboració de 
Bolillos i el Club de Lectura.
 En l’àmbit de les noves tecnolo-
gies, Serena Delle Donne impar-
tirà el taller d’Iniciació a les Tecno-
logies, mentres que Dolores Vidal 
dirigirà Economia d’estar per casa, 
oferint ferramentes clau per a la 
gestió econòmica del dia a dia. er-
vici de Bebeteca

Bebeteca
Per a facilitar la conciliació, la Casa 
de la Dona oferix un servici gratuït 
de Bebeteca per a xiquets i xique-
tes d’entre dos mesos i nou anys.
  Tota la programació completa 
està disponible en la web muni-
cipal i en les xarxes socials de la 
Casa de la Dona i l’Ajuntament de 
Torrent.

Casa de la Dona

15 ANYS PORTANT-TE 
TOTA LA INFORMACIÓ 
DE LA COMARCA DEL 

CAMP DE TÚRIA

Premiats
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ROZALÉN
Divendres, 27 set. � 23.30h
ESPAI CLARA CAMPOAMOR
Aforament limitat, entrada amb invitació. 
Més informació a la web municipal 
www.catarroja.es

EL MUNICIPI DE L’HORTA SUD VIURÀ EL TANCAMENT DE LES SEUES FESTES 
AMB EL CONCERT DE L’ARTISTA ROZALÉN I ACTES COM LA CAVALCADA DE 

SANT MIQUEL

Catarroja es prepara per a viure 
el concert de Rozalén i els actes en 

honor a Sant Miquel

El LII Concurs Internacio-
nal d’Allipebre, els Moros i 
Cristians i la XI Festa de la 

Sega protagonitzaran el pròxim 
cap de setmana de Festes Ma-
jors a Catarroja, que acabaran en 

gran amb esdeveniments com el 
concert de Rozalén del divendres 
27 de setembre en l’ Espai Clara 

Rozalén actuarà a la població                                                                                                                         Cavalcada Sant Miquel

Campoamor.
  “Les nostres festes van arran-
car en gran amb el concert de La 
Fúmiga, continuen sent un èxit 
amb cites com la del Concurs 
d’Allipebre i acabaran en gran 
amb actuacions com la de Roza-
lén, Miquel Gil en la Nit Estellés o 
l’Orquestra Montecarlo”, assegu-
ra l’alcaldessa de Catarroja, Lore-
na Silvent.
  Rozalén és una de les veus més 
destacables del pop i de la cançó 
d’autor en espanyol. Este concert 
s’emmarca en la gira del seu nou 
disc “L’Abraç”. “És una artista amb 
molta sensibilitat i que oferix lle-
tres sobre temes molt rellevants 
per a la nostra societat”, expressa 
l’alcaldessa.

Nit Estellés
La programació festiva de la se-
tmana que ve comença el dijous 
amb la Nit Estellés i el concert de 
Miquel Gil, una de les cites cul-
turals més importants per al mu-
nicipi. El divendres estarà prota-
gonitzat pel concert de Rozalén a 
les 23.30 i tindran lloc esdeveni-
ments com la primera Dansà en 
honor a Sant Miquel o el concert 
de la coral de Sant Pere pel seu 30 
aniversari.
  El dissabte arribarà carregat 
d’actes com la cavalcada de Sant 
Miquel, gran esperada pel pú-

blic infantil i els col·lectius fes-
ters. “Els actes en honor al patró 
de Catarroja, com la cavalcada o 
la processó congreguen a mol-
ta gent del poble i voltants que 
volen viure l’ambient més fes-
tiu del nostre municipi”, indica 
l’alcaldessa. 
  Seguidament, tindrà lloc 
l’actuació de l’Orquestra Mon-
tecarlo en el Espai Clara Cam-
poamor a les 23.30, últim con-
cert de la programació de Festes 
per al 2024. En tots els concerts 
l’Ajuntament de Catarroja ha es-
tablit un punt violeta amb una 
labor informativa, formativa i de 
prevenció enfront de les agres-
sions masclistes, així com un 
operatiu amb les diferents forces 
de seguretat per a garantir unes 
festes lliures de violències.
   El diumenge, dia de Sant Mi-
quel, patró de Catarroja, se cele-
brarà la missa en el seu honor, la 
mascletà i la processó a la vespra-
da.
   Paral·lelament, l’Ajuntament 
amb l’Espai Jove ha preparat ac-
tivitats per al públic jove i infantil 
com el parc d’atraccions infla-
bles, el campionat de Ping Pong o 
el passeig amb bicicleta al Tancat 
de la Pipa. Tota una programació 
per a tots els públics que ha estat 
en constant activitat des d’inici 
del mes de setembre.
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L’ALCALDE AVANÇA QUE AQUESTA LEGISLATURA PODRIA DONAR CARPETADA 
FINAL “AL CALAIX DE FACTURES SENSE PAGAR DE L’ANTERIOR GOVERN”

Alboraia, prop de liquidar 
el seu deute bancari

L’Ajuntament d’Alboraia ja 
està molt prop de portar 
a 0 el seu històric deute 

bancari, la de les factures sense 
pagar, que l’actual govern muni-
cipal es va trobar en 2013 i 2014 
de l’anterior equip directiu. El 
Consistori saldarà durant aquests 
mesos 3 milions i mig més d’euros 
per a pagar el deute bancari, se-
gons contemplen els seus Pressu-
postos Municipals 2024.
  Amb aquest moviment, si-
tuarà el que fora un deute viu de 
49.216.000 fa 10 anys a 9.709.000 
en 2024, un ritme constant que 
any rere any ha anat portant la 
corba cap avall amb el pagament 
habitual de 4 milions d’euros 
aproximadament, trets de les ar-
ques municipals anuals. 
   La xifra ja està més a prop que 
mai d’arribar a 0, aconseguint un 

mínim històric anterior a l’any 
2008.
   L’alcalde d’Alboraia, Miguel 
Chavarría, avança que és “molt 
probable que en aquesta legis-
latura donem carpetada final a 
aquest històric deute que ens va 
portar en el seu moment a enca-
pçalar la llista dels municipis més 
endeutats d’Espanya. Ho estem 
resolent sense haver fet perillar 
els serveis, potenciant-los i per-
metent que Alboraia avance fins 
al punt d’haver recuperat la pis-
cina d’estiu, per exemple”. Això sí, 
matisa: “Això no vol dir que ens 
deslliurem de tots els pagaments 
pendents”.

Deutes pendents i resolts
I és que Alboraia ha de fer front 
encara a un gran nombre de deu-
tes generats en l’anterior govern: 

els 29 milions d’euros del soterra-
ment del metre (per al que Cha-
varría va arribar a un acord d’anar 
pagant-lo en 39 anys), la liquida-
ció de CRIDA (una empresa crea-
da en 2007 i que des del principi 
va generar pèrdues), els dos com-
plexos esportius (Piscina Coberta 
d’Alboraia en la Ciutat de l’Esport 
i SUMA Fitnes Club en La Pataco-
na, als qui cal pagar la construc-
ció de les seues instal·lacions).
   Com a contrapunt, Alboraia es 
va llevar de damunt recentment 
el deute d’Egusa, que ascendia ja 
a 35 milions d’euros després de la 
sentència d’un jutge que va su-
mar el pagament de la construc-
tora de la fallida nova marina de 
Port Saplaya i els interessos gene-
rats posteriorment davant la falta 
d’un acord entre tots els grups 
polítics municipals.

Pàrquing de Port Saplaya, terrenys del deute d’Egusa

‘Vives Emplea Saludable’ 
arranca la seua quarta 
edició a Alboraia

Redacción

L’Ajuntament d’Alboraia i 
Serveis Socials ha donat la 
benvinguda a la quarta edi-

ció del ‘Vives Emplea Saludable’, 
el programa d’inserció sociola-
boral amb enfocament saludable 
destinat a persones d’entre 18 i 65 
anys en situació de desocupació i 
de risc d’exclusió social. Es tracta 
de la quarta edició del projecte, 
col·laborant amb Acció contra la 
Fam i el cofinançament del Fons 
Social Europeu, La Caixa i la Ge-
neralitat Valenciana.
  ‘Vives Emplea Saludable’ va tor-
nar ahir 10 de setembre després 
de l’enorme èxit de tercera edició 
que va tindre els següents resul-
tats 35 persones participants (28 
dones i 7 homes), 21 insercions 
laborals ( 60%). A més quant a mi-
llores d’estil saludable el 80% de 

les persones manifesten que han 
millorat molt la seua salut i/o els 
seus hàbits de vida saludable des 
de l’inici de la seua participació 
en el projecte, i un 97% de les per-
sones opina que les activitats sa-
ludables els han ajudat a millorar 
els seus hàbits de vida per a trobar 
una ocupació.

Estil de vida
La iniciativa de Serveis Socials de 
l’Ajuntament d’Alboraia espera 
collir el gran èxit de les anteriors 
edicions. Des de la regidoria de 
Benestar Social, encapçalada per 
Susana Cazorla, destaquen la 
“importància de la col·laboració 
entre entitats, que es materialit-
za en programes com aquest, que 
tenen com a objectiu millorar la 
inclusió laboral i l’estil de vida de 
les persones participants.”

Inici de curs

NOVA PINTURA A LA PISTA POLIVALENT D’ALBORAIA
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La Feria Agrícola y Comercial 
de Meliana (FIMEL) celebra 
este año su 25º aniversario. 

Mayka Raga, concejala de Comer-
cio, Mercado, Ferias y FIMEL, ha 
compartido algunas de las prin-
cipales novedades que se podrán 
disfrutar en este aniversario.

Pregunta: ¿Qué novedades va-
mos a encontrar en este aniver-
sario de FIMEL?
Respuesta: Este año hemos tra-
bajado para que la 25º edición de 
FIMEL sea muy especial. Para em-
pezar, hemos ampliado la progra-
mación de actividades para incluir 
más conciertos, más eventos y más 
gastronomía porque así acude 
más gente. Cuanto más ambiente, 
más gente va a acercarse a FIMEL. 
Tenemos muchas sorpresas qué 
les van a encantar a los visitantes. 
Entre los eventos destacados está 
la inauguración del 4 de octubre 
a las 19:00 horas. Será el punto de 

partida de tres días cargados de 
actividades. El sábado, por ejem-
plo, tendremos ‘tardeo’ con, nada 
menos que, Jose Coll, seguido de 
un concierto tributo a Nino Bravo 
a cargo de Serafín Zubiri, prome-
te ser un concierto emotivo y muy 
divertido. El domingo, continuare-
mos con otro ‘tardeo’ con Vicente 
Buitrón y cerraremos con un desfi-
le de moda muy especial del dise-
ñador José Perea.

P:Se han cuidado todos los deta-
lles, desde el cartel hasta el mis-
mo cierre...
R: Uno de los elementos más lla-
mativos de este 25º aniversario es 
el cartel conmemorativo de la fe-
ria, una obra que ha sido diseñada 
de manera única para esta oca-
sión. Nos hemos esmerado en que 
cada detalle refleje la importancia 
de esta edición, y el cartel de Jarr 
es un claro ejemplo de ello. El di-
seño, creado por Jarr, utiliza teji-

dos reciclados de comercios de la 
zona, simbolizando la unión entre 
tradición y modernidad, y conecta 
con la riqueza del comercio local 
de Meliana. 

P: El cartel de Jarr ya es una obra 
de arte en si misma..
R:Este cartel no solo es una obra 
de arte, sino que es un reflejo de 
lo que representa FIMEL: una ce-
lebración de Meliana, de nuestros 
productos locales y de nuestra tra-
dición. Además, el broche final del 
evento será el desfile de moda de 
José Perea, una cita que promete 
ser espectacular y que pondrá el 
toque de glamour al aniversario 
de FIMEL.

P: ¿Esta edición de FIMEL pone 
en valor el sector agrario?
R: Aunque FIMEL siempre ha sido 
un escaparate para el comercio, 
cada vez la gastronomía local ocu-
pa un lugar mayor y ahora sector 

MAYKA RAGA, CONCEJALA DE COMERCIO, MERCADO, FERIAS Y FIMEL, EXPLICA 
LAS NOVEDADES DE ESTE AÑO

FIMEL celebra su 25º 
aniversario con un programa 

repleto de novedades

agrario no quiere quedase atrás. 
Vamos a intentar recobrar el pro-
tagonismo que tenía el sector 
agrario de las primeras ferias. 
Queremos seguir poniendo en 
valor los productos de nuestra 
huerta, que son parte esencial de 
la identidad de Meliana. Este año 
hemos reforzamos la presencia 
del sector agrario en la feria, ali-
neándolo con nuestra marca local 
de productos y con eventos como 
la Fira de la Tomata, que comien-
za a ser un referente. Este enfoque 
agrario pretende resaltar la cali-
dad de los productos de la huerta 
de Meliana, conectando a los con-
sumidores con el origen de lo que 
consumen y mostrando el com-
promiso del Ayuntamiento con la 
agricultura local.

P: ¿Un ambiente festivo para 
toda la familia?
R: La feria de FIMEL se ha consoli-
dado como un evento para disfru-
tar en familia, y este año no será la 

excepción. Queremos que la feria 
sea un espacio donde tanto los 
más pequeños como los adultos 
puedan pasarlo bien. Habrán ac-
tividades familiares, gastronomía 
local y una oferta cultural variada 
que se juntan para crear un am-
biente para divertirse. Además, los 
tardeos con DJs y actuaciones en 
directo harán que el público más 
joven también disfrute de la feria 
en compañía de amigos y familia-
res.

P: ¿Grandes expectativas de par-
ticipación de vecinos y visitan-
tes?
R: Para este 25º aniversario, las ex-
pectativas de participación son al-
tas.   El año pasado ya logramos un 
aumento en el número de visitan-
tes, y este año esperamos superar 
esas cifras. 
 FIMEL es una feria que ha crecido 
y este aniversario va a ser un revul-
sivo importante para atraer a más 
público.

Alcaldesa y concejala de FIMEL junto al presidente de la Diputación de Valencia, el año pasado, y el diputado de Turismo y concejal de Meliana

FIMEL DEL 4 AL 6 DE OCTUBRE

Por su parte, la alcaldesa de 
Meliana, Trini Montañana 
ha lanzado una invitación 

especial a todos los ciudadanos 
y visitantes. “Os esperamos del 4 
al 6 de octubre en la feria. Habrá 
actividades para todas las edades,  
está pesando para pasar un buen 
rato y disfrutar de Meliana, no os 

lo podéis perder. FIMEL 2024 pro-
mete ser una de las ediciones más 
destacadas, una cita que combi-
nará tradición, innovación y di-
versión. Donde el protagonista es 
el comercio local, el sector agrario 
y con mucha presencia de la gas-
tronomía típica de Meliana”, ha 
explicado la alcaldesa.
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sos selectius per a ser Policia Mu-
nicipal exigint-se ja uns requisits 
acadèmics i físics, no com ara en 
l’actualitat, però s’establia ja un pre-
cedent que marcaria un canvi im-
portant.

En aquells anys tampoc existia 
un uniforme o mateix color per a 
tots, sinó que cada municipi por-
tava un diferent en funció del gust 
d’alcaldia.

Relata el policia ja jubilat que “en 
aquella època eren uniformes in-
còmodes, de qualitat baixa i gens 

pràctic al que hui coneixem. Por-
tàvem camisa amb corbata, ja-
queta, pantalons de tergal, sabates 
que a més esvaraven i un abric que 
pesava molt”. En 1980 els objectes 
que els acompanyaven eren: cin-
turó, una porra curta, i de portar 
armes, depenia bastant de l’alcalde 
(portar armes era prèvia conces-
sió de llicència d’armes per part de 
la Guàrdia Civil). També portaven 
el conegut xiulet, llibreta i boli. Es 
comptava amb un cotxe i s’anava a 
peu pràcticament sempre.

En aquells dies res de walkie talkies 

ni un altre tipus de comunicació, ex-
cepte en capitals o grans poblacions 
que disposaven de més agents.

En les localitats de l’Horta, en 1981, 
hi havia una mitjana de 6 agents per 
a cobrir 24 hores els 365 dies a l’any 
per tant els torns eren d’un. “Davant 
una eventualitat la Policia cridava 
des de cabines, des d’un bar o un veí 
que et deixava usar el seu telèfon”. 

Afortunadament l’evolució d’esta 
professió respon a la demanda dels 
agents i exigència de la ciutadania 
que els veia pròxims i familiars.

Dones policia

Després de 1978 ja es van incorpo-
rant dones, a Madrid va ser abans i 
se’ls donava tasques de regulació de 
trànsit.

A Meliana la primera dona policia 
va arribar en 1984 i des del primer 
moment va fer les mateixes tasques 
que un agent masculí, treballava 
com un més però generaven curio-
sitat als veïns.

En els anys 90 la Policia va co-
mençar a realitzar molts cursos en 
els col·legis sobre seguretat viària, 
però realment el canvi important va 
arribar amb la llei orgànica de Cos-
sos i Forces de Seguretat.

Ara, sí que es fa comparativa, 
s’aprecia que els policies actuals es-
tan més preparats físicament, i molt 
formats, equipats amb mesures de 
seguretat, i també molt més involu-
crats pel que fa a formació i infor-
mació cara el ciutadà.

Com déiem al principi , tot canvia, i 
algunes coses a millor.

Tanta evolució que, 30 anys de 
diferència, ens sembla quasi 
una eternitat.

Les tecnologies, internet i tot allò 
que revolucionava el mercat, va 
revolucionar també les maneres 
de treballar. Així els Policies Locals 
(abans Policies Municipals fins a 
1985) eren, segons un policia ja ju-
bilat de l´Horta, “policies amb més 
entusiasme que preparació, fins 
a l’arribada de la democracia, ja 
que abans l’accés al lloc era un poc 
anàrquic”. 

Relata que “les funcions d’esta Po-
licia no estaven molt ben definides 
pel que, en pobles xicotets, com en 
l’Horta, se sotmetien moltes vegades 
a les ordes dels alcaldes un poc fora 
del que hui seria la seua funció”.

Allà pels anys 80 feien funcions 
com donar encàrrecs o ajudaven a 
l’enterrador en alguns casos pun-
tuals.

L’evolució d’esta professió és una 
de les quals més destaca i ja en la 
democràcia comencen els proces-

d’història

Primers cotxes de policia a Meliana

LA POLICIA A L’HORTA FA 40 ANYS

Text i fotos: Redacció

TOT CANVIA, RES PERMANEIX. ESTA FRASE TAN TÍPICA ES FA CADA VEGADA MÉS 
CANDENT. TAMBÉ A L’HORA DE PARLAR DE PROFESSIONS. DE CANVIS D’ANYS, 
FINS I TOT DE SEGLES. I ÉS QUE LA PROFESSIÓ DE POLICIA, COM TANTES ALTRES, 

HAN ESTAT SEMPRE EN MOVIMENT I EN PERFECTA EVOLUCIÓ

Policia present ja en els actes municipals

Anys 80. La Policia Local va començar a impartir cursos de seguretat viària Anys 90. La Policia Local va començar a impartir cursos de seguretat viària
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UN TOTAL DE 2.148 PATERNERS HAN FET ÚS DEL CENTRE MUNICIPAL 
D’ESTUDIS

Rècord històric d’usuaris en el 
Centre d’Estudis Arcs de Sant Martí 

durant els mesos d’estiu

Un total de 2.148 paterners 
i paterneres han fet ús del 
Centre d’Estudis Arcs de 

Sant Martí durant aquest estiu per 
a preparar els seus exàmens i opo-
sicions, batent el rècord d’usuaris 
respecte a l’any passat.
  I és que un any més s’ha demostrat 
el bon acolliment d’aquesta inicia-
tiva municipal que l’Ajuntament 
de Paterna ve ampliant durant els 
mesos de juliol i agost en aquesta 
nova instal·lació municipal de la 
zona Santa Rita. Així ho ha revelat 
el regidor de Biblioteques, Roberto 

Usina qui ha assenyalat que “en-
guany s’han incrementat en 417 
estudiants els que han passat per 
la sala del Centre d’Estudis Arcs de 
Sant Martí, que roman oberta du-
rant el període estival amb horari 
ampliat, ja que l’any passat van 
ser un total 1.731 estudiants els 
que van fer ús aquest espai públic 
habilitat per a l’estudi durant els 
mesos de juliol i agost”.
  Així mateix, Usina ha recordat 
que“l’augment de paterners i pa-
terneres que es venen sumant 
cada vegada més a aquest servei 

amb horari especial ampliat en 
aquest nou centre demostra l’èxit 
d’aquesta iniciativa municipal”.
  D’aquesta manera, des de l’1 de 
juliol i fins al 2 de setembre, la 
nova Sala Municipal Arc de Sant 
Martí ha romàs oberta ininterrom-
pudament de dilluns a diumen-
ge, des de les 9.00 fins a les 20.00 
hores, ampliant així l’horari habi-
tual de les instal·lacions que sol 
ser de dimecres a diumenge, de 
15 a 22 hores excepte en èpoques 
d’exàmens, que obri ininterrom-
pudament les 24 hores al dia.

Paterna augmenta en 70 els 
punts de recollida selectiva 
de paper, plàstic i resta 

Amb l’objectiu de continuar 
fomentant el compromís 
amb el medi ambient entre 

la ciutadania i fer de Paterna una 
ciutat més sostenible a través de 
la disminució dels residus depo-
sitats amb l’adequat reciclatge de 
paper i cartó així com d’envasos 
lleugers, l’Ajuntament de Paterna 
ha augmentat en 70 contenidors 
més a la ciutat el servei de dipòsit 
selectiu d’aquest tipus de residus.
  Mitjançant aquesta actuació, el 
consistori paterner ha incremen-
tat així en 20 el nombre de con-
tenidors de tapa blava (paper i 
cartó), en 20 més els de tapa groga 
(plàstic i envasos lleugers) i en 30 
més els de tapa grisa (resta o es-
combraries domèstiques), acon-

seguint així els 2.951 contenidors 
a la ciutat.

Xifra de contenidors
Així ho ha anunciat el regidor de 
Serveis i Barris, Vicente Sánchez, 
qui ha detallat que amb aquestes 
noves incorporacions, la xifra de 
contenidors de reciclatge a Pater-
na se situa en 180 contenidors per 
al reciclatge de paper i cartó, 201 
per a envasos lleugers de plàstic, 
llandes, briks, etc. i 868 per a resta.
  Referent a això, Vicente Sánchez 
ha destacat que “des de l’Executiu 
socialista continuem implemen-
tant i augmentant les mesures 
necessàries per a facilitar i pro-
moure entre la nostra ciutadania 
un correcte reciclatge atés el crei-

L’AJUNTAMENT TAMBÉ ESTÀ PORTANT A CAP 
CAMPANYES DE SENSIBILITZACIÓ

Sala d’estudis

Contenidors a Paterna

La ciutat de Paterna es va omplir 
d’esperit faller divendres passat 6 
i dissabte 7 de setembre amb mo-
tiu de la celebració de la ‘Germa-
nor Fallera’ i la programació de la 
qual està organitzada per la Junta 
Local Fallera en col·laboració amb 
l’Ajuntament de Paterna.
  El Parc Central es va convertir en 
l’epicentre d’aquest acte de fra-
ternitat i d’unió per a les Falles de 
la localitat en un cap de setmana 
intens on no va faltar la música, 
la gastronomia i eixe ambient de 
bona convivència que tant carac-
teritza als fallers i falleres de Pa-
terna.
  D’aquesta manera, divendres 
passat 6 van arrancar els actes de-
dicats a les Falles a les 20:30h amb 
la Mini Crida en la Cova Gran. 
L’Alcalde de Paterna, Juan Antonio 
Sagredo al costat de les Falleres 
Majors de Paterna 2024-2025, Ana 
Sánchez i Valeria Navarro, acom-
panyades de les seues respecti-
ves Corts d’Honor, la Reina de 
les Festes, Clara Agranes i la seua 
Cort d’Honor, la Tinenta Alcalde 
de Tradicions, Isabel Segura i la 
Presidenta de Junta Local Fallera, 
Amparo Jiménez van convidar a 
gaudir d’aquest ambient de ger-
manor paterner amb unes emo-
tives paraules repletes d’il·lusió i 
entusiasme.

Xaranga
Posteriorment i al ritme de la mú-
sica de la xaranga El desastre les 
diferents comissions van desfilar 
fins al Parc Central per a acabar de 
celebrar aquesta jornada amb un 
sopar i a continuació, un discomó-
vil que va amenitzar la nit.
  El dissabte 7 de setembre va ser el 
dia més complet per als fallers i fa-
lleres que es van congregar al matí 
des de les 11.00 hores per a passar 
una jornada lúdica i divertida per 
a totes les edats amb els jocs de 
taula i jocs infantils. A partir de les 
14.30 hores es va realitzar el tradi-
cional menjar de paelles en el pro-
pi recinte i que va continuar amb 
un tardeo i karaoke interactiu, a 
més dels jocs infantils per a els/as 
més xicotets/as.
  El fermall final d’aquesta finalitat 
de setmana festiu amb la ‘Germa-
nor Fallera’ 2024 a Paterna ho va 
posar el sopar a les 21.30 hores i 
un discomóvil amb temàtica hip-
pie.

FALLES

LES FALLES DE PATERNA 
IMPREGNEN LA CIUTAT D’UN 
CAP DE SETMANA PLE DE 
‘GERMANOR FALLERA’

xement poblacional de la nostra 
ciutat, que ja supera els 75.000 
habitants”.

Sensibilització
De la mateixa manera, ha afegit 
que “continuem treballant en les 
campanyes de sensibilització per 
a difondre hàbits responsables 
entre els paterners i paterneres 
per al reciclatge i retirada d’aquest 
tipus de residus”.

 Finalment, Sánchez ha recordat 
que Paterna s’ha convertit en un 
dels primers municipi de gran po-
blació de la Comunitat Valenciana 
a ser reconegut amb el premi Cor-
batins Blaus, guardó que s’atorga 
a aquells Ajuntaments i agrupa-
cions de municipis de més de 
50.000 habitants i capitals de pro-
víncia, per les bones pràctiques 
i la gestió municipal que realitza 
del paper i cartó.

L’Ajuntament de Paterna llança 
per segon any consecutiu la cam-
panya de ‘Tornada al col·le’, orga-
nitzada des de l’Àrea de Comerç 
en col·laboració amb les diferents 
associacions locals com a multi-
paterna, PUC (Paterna Va unir de 
Comerç) i Asycval (Associació de 
Serveis i Comerços de Valterna), a 
la qual ja s’han sumat més de 100 
establiments de la ciutat, després 
del bon acolliment de la seua pri-
mera edició l’any passat.
   Es tracta d’una iniciativa muni-
cipal que es desenvoluparà des 
del 2 al 30 de setembre 2024 per a 
continuar fomentant el comerç lo-
cal i incentivar als veïns i veïnes al 
fet que realitzen les seues compres 
per als preparatius del pròxim curs 
escolar dels seus fills/as sense ha-
ver d’eixir de la ciutat.
  Així ho ha anunciat el regidor 
de Comerç, Lucas Jodar qui ha 
destacat que “les famílies pater-
neres podran adquirir tots els ar-
ticles i serveis necessaris per als 
preparatius del pròxim inici de 
curs 2024/2025 a la nostra ciutat 
perquè a Paterna ho tenim tot” al 
mateix temps que ha aplaudit “la 
implicació i gran participació del 
teixit comercial paterner”.

COMERÇ

MÉS DE 100 ESTABLIMENTS 
SE SUMEN A LA CAMPANYA 
DE ‘TORNADA AL COL·LE’ PER 
A CONTINUAR FOMENTANT EL 
COMERÇ LOCAL
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EXPOSICIONS, VIDEOFÓRUMS, TAULA REDONA O TALLERS CENTREN LES 
ACTIVITATS

La Casa de la Dona de Paterna 
estrena programació per a la tardor

Durant els mesos de set-
embre i octubre, la Casa 
de la Dona arranca una 

àmplia programació amb diver-
ses activitats com a exposicions, 
*videofórum o taula redona en 
les quals es posa l’accent en te-
mes com la prostitució i tràfic 
de dones així com tallers per a 
abordar l’apoderament femení, 
desdejuni violeta sobre ‘Dona i 
Política’, entre altres. 

   Segons la regidora d’igualtat, 
Isabel Segura, “és important que 
les administracions públiques 
siguem un exemple d’aquesta 
mena de polítiques socials i per 
aquest motiu, des de l’executiu 
local socialista seguim compro-
mesos amb el treball de sensi-
bilització i reivindicació de la 
igualtat de gènere”, ha destacat 
al mateix temps que ha conclòs 
convidant “a la ciutadania a ser 

partícip i compartir aquestes ac-
tivitats i trobades de debat i re-
flexió per a continuar millorant 
com a societat”. 
  Les persones interessades a 
participar en cadascuna de les 
activitats, amb aforament limi-
tat, podran realitzar les seues 
inscripcions prèvies en el telèfon 
671 04 21 28 o en la pròpia Casa 
de la Dona, situada al carrer Els 
Molins, 40.

Paterna resol el 95% de les 
incidències en via pública 
que li arriben

Un total de 265 incidèn-
cies en via pública és la 
xifra que porta resolta 

l’Ajuntament de Paterna, a través 
de l’empresa municipal Gestió 
i Serveis de Paterna (GESPA), la 
qual cosa suposa l’execució del 
95% de les 279 incidències rebudes 
desde l’1 de gener al 31 d’agost.
  Els treballs escomesos destaquen 
la reparació de carrers en els dife-
rents barris de Paterna amb predo-
mini de manteniment de voreres i 
asfaltat, pintura viària, arranja-
ment d’escocells i vorades, entre 
altres millores genèriques destina-
des a una major accessibilitat.
  Segons la regidora de Gestió de 
la Ciutat, Mercedes Navarro “grà-
cies a l’APP Paterna Connecta, 
els registres veïnals tramitats i les 
inspeccions ordinàries del servei 
de manteniment que consisteix 
en 5 equips de brigades confor-
mats amb 2 operaris cadascun que 

s’encarreguen d’actuar en tots els 
barris de Paterna i àrees indus-
trials, ens permeten resoldre amb 
la major celeritat possible qualse-
vol incidència o fins i tot urgència”.
  La Canyada és una de les zones de 
Paterna on més actuacions s’han 
efectuat, amb 113 intervencions, 
aconseguint així prop del 97% de 
les incidències executades COM 
L’adequació de voreres així com 
la reparació i manteniment en el 
paviment i pintura viària. Per ba-
rris, també s’han dut a terme en 
un 100% les obres en Casc Centre, 
Alborgí, Lloma Llarga i es troben 
quasi executades les incidències 
de Santa Rita en un 90%.  No obs-
tant això, les obres amb un menor 
nombre d’incidències i que estan 
acabades corresponen als barris 
Mes del Rosari-La Coma, Bovalar 
i Terramelar i Campament que re-
gistra ja un 60% de les incidències 
concloses.

Exposició fotogràfica “Les Cares del Tràfic de persones”, es podrà visitar fins al 3 d’octubre a la Casa de la Dona

Obres a La Canyada

P R O G R A M A C I Ó N ’ 2 4
S E P T I E M B R E

O C T U B R E
Casa de la Dona

Exposición fotográfica “Las Caras de la Trata” de 
Fundación Sonrisas de Bombay

Videofórum No estás sola: La lucha contra la 
Manada

19 de septiembre

Horario: de 10 a 12 h

Marta Pérez Vela (promotora de igualdad del
Ayuntamiento de Paterna)

Del 16 de septiembre al 3 de octubre 

Horario: en apertura de la Casa de la Dona

Mesa redonda “Prostitución y Trata: análisis de la 
situación actual a nivel municipal”

1 de octubre

Horario: de 10 a 12 h
Programa Alba, FFCCS, Fundación Salud y 
Comunidad, O.A.V.D y Cruz Roja

Exposición “Diseño gráfico de AFENMVA”

Del 7 al 31 de octubre

Horario: en apertura de la Casa de la Dona

Afenmva

Consulta aquí
toda la programación
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L’Ajuntament de La Pobla de 
Farnals ha entregat el pres-
tigiós Premi Farnals 2024 

a Isidro Andrés Pérez Falaguera, 
president del club La Creu CF Po-
bla de Farnals. L’alcalde, Enric Pa-
lanca, va ser l’encarregat d’atorgar 
el guardó en un esdeveniment ce-
lebrat en el saló de plens del Con-
sistori, en la qual va assistir el pre-
sident de la Federació de Futbol de 
la Comunitat Valenciana, Salvador 
Gomar, membres de la Corporació 
Municipal i veïns i veïnes de la lo-
calitat.
  Isidro ja compta en el seu haver 
amb una placa de reconeixement 
de la Federació Valenciana de Fut-
bol pel treball fet en el seu club, 
al qual se sumarà ara el premi del 
seu propi municipi.

Labor excepcional
El Premi Farnals, que es concedeix 
des de 2015, reconeix la labor ex-
cepcional de persones o associa-
cions que han contribuït a donar 
notorietat i visibilitat al municipi 
en àmbits com el cultural, social o 
esportiu. Enguany, Isidro Andrés 
Pérez Falaguera, de 68 anys, ha 
sigut reconegut per la seua desta-
cada trajectòria de més de 20 anys 
al capdavant de La Creu CF Pobla 

EL GUARDÓ REPRESENTA LA LABOR EXCEPCIONAL QUE FA EN LA POBLACIÓ

El president de La Creu CF Pobla de 
Farnals, Isidro Andrés Pérez, rep el 

Premi Farnals pel seu impuls a l’esport

L’Associació de Comerciants de 
La Pobla de Farnals repartirà 
1.000 euros en descomptes

L’associació de comerciants 
de La Pobla de Farnals, Co-
merciants Associats, llança 

una campanya per a la ‘tornada 
al col·le’ en col·laboració amb 
l’Ajuntament de La Pobla de Far-
nals i la Conselleria d’Innovació, 
Indústria, Comerç i Turisme. 
Aquesta iniciativa té com a objec-
tiu promocionar el comerç local i 
animar a la ciutadania a realitzar 
les seues compres en els establi-
ments del municipi.
   Un total de 20 comerços del mu-
nicipi s’han adherit a aquesta ini-
ciativa, que repartirà descomptes 
de 10 i 20 euros entre els veïns i 
veïnes de la localitat que realit-
zen les seues compres entre el 27 
d’agost i el 7 de setembre. Una ve-
gada aconseguits els descomptes 
es podran canviar per material es-
colar fins al 30 de setembre.
  D’aquesta manera, les famílies 
podran adquirir tots els articles 
necessaris per als preparatius de 
l’inici del curs escolar 2023/2024 
sense haver d’eixir del municipi.
  Els comerços associats que par-
ticipen en aquesta campanya 
són: Assessoria La Creu, Clínica 
Dental Horta Nord, Óptica Prieto, 

Paperpobla, Joieria Usó Fontes-
tad, Tracas Bati, Cortinajes Juan, 
Papereria Dalaima, Maibe, Far-
macia L’Antiga, Farmacia La Pobla 
de Farnals, Selar, Forn Sant Josep, 
Administració La Creu, Cooperati-
va, Gestoria Fontestad, Ana Peiró, 
Masconet, Bar Casino i Sanei.

Comerç local
Aquesta acció se suma a les que ja 
ha realitzat en 2024 l’Associació de 
Comerciants de La Pobla de Far-
nals, en col·laboració amb la regi-
doria de Comerç de l’Ajuntament 
de La Pobla de Farnals, per a 
impulsar el comerç local. Entre 
aquestes accions destaquen el re-
partiment de 300 bosses de ràfia 
gratuïtes durant la campanya de 
juny junio ‘De poble, de comerç, 
de botiga de proximitat. Comer-
ciants Associats de La Pobla de 
Farnals amb tu’ i la celebració del 
Dia de la Mare amb l’obsequi d’un 
vistós mocador.
  Aquesta campanya ha sigut or-
ganitzada per la xarxa de Comer-
ciants Associats de La Pobla de 
Farnals i compta amb el suport de 
l’Ajuntament de La Pobla de Far-
nals i la Conselleria d’Innovació, 
Indústria, Comerç i Turisme. 

Redacció

Redacció

de Farnals, però sobretot per una 
vida sencera dedicada a fomentar 
l’esport base en diverses discipli-
nes dins de la localitat, així com 
per la seua col·laboració com a 
membre actiu i impulsor d’aquest 
a la comarca de l’Horta Nord.
  Durant l’esdeveniment, Isidro va 
rebre l’escultura de ceràmica “Ve-
ler sobre la mar”, com a símbol del 
reconeixement al seu esforç i de-
dicació. Des de la seua joventut, 
ha impulsat la creació d’equips de 
futbol, bàsquet, waterpolo, i altres 
disciplines esportives. La seua la-
bor ha sigut clau per al desenvo-
lupament de l’esport base en La 
Pobla de Farnals.
  Fundador de La Creu CF en 2002, 
el club que va nàixer amb només 
quatre equips ha crescut de ma-

nera notable sota la seua direcció. 
Isidro ha compaginat la feina de 
casa de president amb el seu tre-
ball com a entrenador en diverses 
categories, la qual cosa ha portat 
el club a aconseguir importants 
assoliments. A més, la seua de-
dicació ha permés que jugadors 
formats en el club hagen arribat a 
lligues professionals, com les dues 
jugadores Sheila Guijarro, que for-
ma part de les files de l’Atlètic de 
Madrid, i Sandra Perera, que per-
tany actualment al primer equip 
del DUX Logroño, i a més d’un al-
tre jugador que està en segona B.
  Amb aquest guardó, el municipi 
de La Pobla de Farnals reconeix el 
llegat d’una figura clau per al des-
envolupament de l’esport base en 
la localitat.

Entrega del guardó a Isidro Andrés Pérez per part de la corporació municipal

Èxit de participació en la novena edició de la 
campanya de recollida de microresidus 
Durant el matí del dissabte 31 
d’agost, es va dur a terme la IX Cam-
panya de Recollida de microresi-
dus a la platja Nord de La Pobla de 
Farnals. Aquesta iniciativa, orga-
nitzada per l’Ajuntament a través 
de les regidories de Turisme i Medi 
Ambient, se centra en la conscien-
ciació mediambiental a través de la 

recol·lecció de burilles i microplàs-
tics, residus comunament abando-
nats pels visitants de les platges.
  A l’inici de la jornada, el Consistori 
va repartir guants i gots perquè els 
participants pogueren arreplegar 
i omplir aquests recipients amb 
deixalles. Una vegada completada 
la recol·lecció, els residus es van 

emportar a l’estand situat prop de la 
posta sanitària, perquè cada partici-
pant poguera depositar les escom-
braries i rebre un refresc i un val per 
a participar en el sorteig d’un lot 
d’articles de platja. Una vegada fina-
litzada la recollida, es va realitzar el 
sorteig i, el número guanyador del 
lot de productes de platja.

LA CAMPANYA D’INICI ESCOLAR TINDRÀ LLOC FINS AL 
30 DE SETEMBRE
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L’ALCALDESSA ANUNCIA EL DESENROTLLAMENT D’UNA PROPOSTA AMB TRES 
RUTES TURÍSTIQUES

Moncada portarà a Fitur la 
troballa del Pouatxo y la seua ruta 

arqueològica 

La troballa arqueològica 
d’una vila romana en la par-
tida del Pouatxo de Monca-

da és per a l’alcaldessa de Mon-
cada, la socialista Amparo Orts, 
“una important notícia que ve a 
constatar les investigacions dutes 
a terme durant els últims deu anys 
i que corroboren la importància 
dels assentaments de la nostra 
ciutat”.
  Orts ha recordat que des que va 
arribar a l’alcaldia fa ja nou anys, 
una de les prioritats va ser la pro-
tecció del patrimoni i la difusió de 
l’important llegat tant arqueològic 
com històric i que en els últims 
mesos s’han fet realitat eixos pro-
jectes.

  El Museu i el Misteri de la Passió 
“Ara és el moment, afig Orts, de 
fer un pas més i difondre i posar 
en valor la riquesa patrimonial de 
Moncada. Estem treballant en una 
proposta turística perquè Monca-
da siga present en Fitur amb les 
seues tres rutes: la ruta de l’aigua 
al voltant de l’aigua i la Real Séquia 
de Moncada; la ruta arqueològica 
el principal exponent de la qual 
és el poblat iber del Tos Pelat i la 
ruta patrimonial que recorre els 
principals espais de l’entorn urbà 
entre ells el museu de la Fàbri-
ca de la Seda, així com el Misteri 
de la Passió representació decla-
rada d’interés turística”, explica 
l’alcaldessa.

Troballa
En relació a la troballa en la parti-
da del Pouatxo, l’alcaldessa recor-
da que allí es va trobar fa poc més 
d’un segle el Mosaic de les Nou 
Muses, un de policromats més 
importants mai trobat en la Co-
munitat Valenciana amb més de 
40 metres quadrats de superfície i 
una antiguitat de més de 18 segles 
d’història.
   “Ara és una bona ocasió per a re-
clamar un tracte digne al mosaic 
que roman en un magatzem del 
Museu de Belles Arts de València 
sense possibilitat de poder ser vi-
sitat i que a Moncada podria estar 
exposat de manera permanent al 
públic”.

El carrer Palleter de 
Museros, obert al trànsit 
després de 20 anys

L’Ajuntament de Museros ha 
anunciat l’obertura del vial 
que connecta els carrers *Pa-

lleter i Estatut. L’obra, finalitzada 
l’11 de setembre, posa fi a més de 
dos dècades de bloqueig urbanís-
tic en la zona. 
   El nou tram viari permet la circu-
lació entre l’avinguda de La Creu i 
la ronda de Corts Valencianes sen-
se necessitat de travessar el barri 
antic de la localitat, la qual cosa 
s’espera que millore la mobilitat 
en l’àrea. L’alcaldessa de Muse-
ros, Cristina Civera, ha declarat: 
“Era una necessitat executar esta 
actuació tant per la seguretat dels 
residents en la vivenda, donada la 
seua situació de risc, així com la 
d’anar millorant la mobilitat mo-
toritzada facilitant accessos que 

eviten el trànsit pel barri antic”.
Per part seua, Vicente Pérez, vi-
cealcalde i responsable de l’àrea 
d’Urbanisme, ha afegit: “Esta ac-
tuació ha sigut una tramitació llar-
ga i farragosa però en definitiva 
fructífera per a la ciutadania en 
general”.
  El projecte ha suposat la resolució 
d’una situació complexa que es re-
munta a la dècada de 1990, quan 
es va projectar inicialment la con-
nexió viària. La presència de dos 
edificacions declarades en ruïna 
imminent havia impedit fins ara 
l’execució de l’obra Amb esta ac-
tuació, l’Ajuntament afirma haver 
regularitzat una situació urbanís-
tica irregular de llarga duració, al 
mateix temps que millora la segu-
retat i la mobilitat en el municipi.

El carrer ja està obert

Nous vehicles elèctrics per a 
la Policia Local de El Puig

L’Ajuntament del Puig de 
Santa María ha anunciat 
l’adquisició de dos nous 

vehicles elèctrics destinats a la 
Policia Local. Aquesta iniciativa 
s’emmarca en el projecte “Destí 
Descarbonitzat i Mobilitat Soste-
nible”, una de les accions clau del 
Pla de Sostenibilitat Turística en 
Destinació que el municipi està im-
plementant amb el suport dels fons 
europeus Next Generation, canalit-
zats a través de València Turisme.
La incorporació d’estos vehicles 
elèctrics a la flota de la Policia Local 
no sols reforçarà la capacitat opera-
tiva del cos, sinó que també contri-
buirà de manera significativa a la 
reducció de les emissions de car-
boni i a la millora de la qualitat de 
l’aire en el municipi. A més, aquests 
vehicles, del tipus SUV, estan espe-

cialment equipats per a satisfer les 
necessitats específiques de la Poli-
cia Local, garantint així una respos-
ta ràpida i eficaç davant qualsevol 
situació.
Esta adquisició forma part d’un 
projecte més ampli que inclou dos 
lots addicionals de vehicles elèc-
trics que s’incorporaran pròxima-
ment a la flota municipal, reforçant 
així el compromís de l’Ajuntament 
amb la mobilitat sostenible.
L’alcalde Vicent Porta ha destacat 
que “esta adquisició és un pas més 
en el nostre ferm compromís amb 
la sostenibilitat i la millora de la 
qualitat de vida dels nostres ciu-
tadans. A més, reforça la nostra 
aposta per un turisme responsable 
i respectuós amb el medi ambient, 
que és un dels pilars del nostre Pla 
de Sostenibilitat Turística”.

Imagte del Pouatxo

Joan Mahiques Climent rep el 
XXII Premi de Poesia Vicent 
Andrés Estellés a Burjassot

Burjassot va viure una nit de 
cultura amb majúscules. 
L’Antic Mercat Municipal va 

acollir la Gala de lliurament del XXII 
Premi de Poesia Vicent Andrés Este-
llés que el valencià Joan Mahiques 
Climent rebia de mans de l’Alcalde 
de Burjassot, Rafa García, i de la filla 

del poeta, Carmina Andrés, simbòli-
cament, en forma de Sitja. 
  Una gala senzilla, cuidada fins al 
més mínim detall, que començava 
amb un vídeo que feia un repàs a la 
vida del poeta que, enguany, hague-
ra complit 100 anys. Una gala que no 
va voler perdre’s el teixit associatiu 

de Burjassot, que va acompanyar a 
la família, al Consistori i als càrrecs 
presents, que van destacar la gran 
faena realitzada per Mahiques en el 
seu poemari Enllà, enlloc. 
  Joan Mahiques Climent (Gandia, 
1978) és doctor per la Universitat de 
Barcelona i exercix com a professor 
de l’àrea de Filologia Catalana a la 
Universitat Jaume I de Castelló. És 
membre de l’Institut Interuniversi-
tari de Filologia Valenciana (IIFV) i 
s’ha dedicat sobretot a l’estudi i edi-
ció de la literatura catalana des de 
l’època dels trobadors fins al Barroc. 
Ha publicat el poemari Ha passat un 
estranger (2005). A més, figura en 
l’antologia Pedra foguera. En 2016, 
va publicar l’estudi Els morts agraïts, 
un estudi de la idea de la reversibili-
tat de favors entre vius i morts, en el 
context de la literatura catalana. En 
2021, va resultar guanyador del Pre-
mi València de Poesia en valencià 
amb l’obra Entre dues clarors, publi-
cada per Edicions Bromera.

Alcalde i regidora donant el premi al poeta

Alcalde i regidor



HORTA EN FESTES 25EL MERIDIANO L’HORTA   
SETEMBRE
2024

Trini Montañana, 
alcaldessa de Meliana, junt als regidors

Els alcaldes i 
alcaldesses 
de l’Horta més 
‘festers’ 

L a comarca de l’Horta celebra es-
tos mesos d’estiu les seues festes 
locals i patronals. Infinitat d’actes, 

orquestres, concerts, paelles, i un llarg 
etcètera. L’organització porta molts 
mesos, però ara toca gaudir de les fes-
tes, i com un més ho fan molts alcaldes i 
alcaldesses, que abans de ser-ho també 
ho donaven tot. Són uns ‘disfrutons’. 

Fran López, alcalde de Rafelbunyol, és 
un d’ells. Amb els seus amics de tota 
la vida participa en les paelles, en les 
disfresses i fins a ha actuat molts anys 
en els playbacks. Les seues obligacions 
com a alcalde no li impedixen gaudir de 
les festes del seu poble com qualsevol 
veí.

Una altra de les alcaldesses més “dis-
frutona” és Paqui Bartual, l’alcaldessa 
de Xirivella. No es talla de pujar a 
l’escenari, ballar al ritme de les cançons 
de Camela o participar en nombroses 
activitats. A la nit, mentres controla que 
tot està bé, balla com la que més. Això 
sí, l’endemà, toca matinar, i ho fa per a 
jugar al truc contra els més majors de la 
població.

Les festes de la nostra comarca són 
riques i variades i també els alcaldes 
mostren les seues preferències, i es 
nota què és el que més els agrada. On 
hi ha foc sempre està Sagredo, l’alcalde 
de Paterna, la Cordà és una de les activi-
tats de les quals més gaudix, i se li nota. 

També a Bielsa, alcalde de Mislata, ho 
hem vist gaudir desfilant en els moros 
i cristians.

Les festes de disfresses són el millor 
moment per a participar de les festes. 
Enguany l’equip de govern de Meliana, 
alcaldessa Trini Montañana inclosa, 
s’han disfressat de la família Picapedra. 
Una disfressa curiosa, sobretot perquè 
Pedro Cuesta, el diputat provincial i 
regidor de Meliana, anava de Pedro Pi-
capedra.

Les festes són llargues, i els alcaldes i 
alcaldesses han de compaginar el seu 
càrrec amb la seua vida familiar, però 
això no és problema cap per a Cristina 
Civera, alcaldessa de Museros, no es 
perd ni un acte, i en la majoria d’ells els 
gaudix amb el seu fill. Es disfressen de 
la mateixa temàtica, es tiren junts pels 
tobogans instal·lats amb motiu de la 
festa de la piscina, i com no, l’alcaldessa 
transmet els costums del municipi al 
seu fill, amb qui també participa en els 
actes més tradicionals. Un exemple que 
conciliar i gaudir durant les festes tam-
bé és possible.

Les festes són diversió, amistat i passar 
bones estones. Això sí, alguns alcaldes i 
alcaldesses ho donen tot i acaben molts. 
No s’han perdut ni un acte, una d’eixes 
alcaldesses és Marta Ruiz, d’Albuixech.

Ara en la recta final de les festes de la 
comarca continuarem veient a molts 
més alcaldes i alcaldesses donar-ho tot, 
com un veí més.

QUI VA DIR QUE SER ALCALDE O ALCALDESSA 
ESTIGUERA RENYIT AMB GAUDIR COM 
UN MÉS DE LES FESTES? 

Redacció

Fran López,
alcalde de 

Rafelbunyol

Paqui Bartual, 
alcaldessa de 

Xirivella

Carlos Bielsa, 
alcalde de 

Mislata

Marta Ruiz, 
alcaldessa 

d’Albuixech

Sagredo, 
alcalde de Paterna

Cristina Civera, 
alcaldessa de Museros
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Alfara del Patriarca ja ha 
donat per finalitzades les 
seues festes locals i patro-

nals. El passat dissabte vam fina-
litzar els processons dels Festes 
d’Alfara del Patriarca amb el pas-
seig en honor al nostre patró, Sant 
Bertomeu. Actes que inunden els 
carrers de la població de veïns i 
veïnes que continuen mantenint 
vives les tradicions del municipi. 

A més, Alfara coincidint amb les 
festes també ha celebrat el Trofeu 
a Llargues d’Alfara del Patriarca 
i partides al carrer, és un dels ac-
tes que més afició trau al carrer i 
gaudixen d’unes bones partides. A 
més, han tingut lloc actes dirigits 
a totes les poblacions. Els majors 
van tindre els seus sopars i els xi-
cotets van gaudir d’activitats per a 
ells.

Tradició a les festes 
d’Alfara del Patriarca

Trofeu a Llargues d’Alfara del Patriarca

La globotà i la tradicional cavalcada

Sopar de Majors d’Alfara del Patriarca

Moncada diu adeu a tretze 
dies de festes. Música, 
gastronomia i tradició es 

van conjugar cada nit amb els con-
certs de La Fúmiga, Xavi Sarrià, La 
Unión o La Maria, les actuacions 
de les orquestres Panorama o 
Scream i els festivals de reggae-
ton, rock, música danse o Lía-te 
Fest. A més tots els actes organit-
zats per l’ajuntament han comp-
tat amb la participació de les dos 
bandes de música,  la Unió Mu-
sical i el Centre Artístic Musical. 
  En el balanç d’enguany el regidor 
de festes, Martín Pérez ha volgut 

destacar la massiva participa-
ció ciutadana en els més de cent 
actes organitzats amb un rècord 
d’afluència a tots els actes progra-
mats, així com l’impacte econò-
mic en el xicotets comerç local. 
 Pérez ha destacat “l’important 
col·laboració d’entitats, associa-
cions, col·lectius veïnals i cla-
vàries en el disseny de les festes” 
al mateix temps que ha aprofitat 
igualment per a agrair a totes les 
regidories, així com policia lo-
cal, protecció civil i personal de 
manteniment el treball realitzat 
que ha permés gaudir d’unes 

festes que “consoliden a Mon-
cada com una cita obligada del 
mes de setembre a l’Horta Nord”. 
  Per la seua part l’alcaldessa Am-
paro Orts ha volgut posar en va-
lor què des de la desfilada dels 
moros i cristians als espectacles 
i activitats per a majors i xiquets, 
tots han comptat sempre amb una 
gran afluència de públic, desta-
cant que les festes de 2024 han 
sigut una de les més participati-
ves de la història” i “un exemple 
de participació ciutadana sense la 
col·laboració de la qual no serien 
possible”.

Moncada posa en valor la massiva 
participació en les seues festes 

Alcaldessa de Montcada junt a les festeres d’enguany

Processó a Montcada

L’alcadessa i regidor també van participar en les festes

Berenar majors

Processó de les Festes d’Alfara del Patriarca en honor a Sant Bertomeu.
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Meliana ha participat de 
les seues festes patro-
nals que conjuguen a 

la perfecció tradició i diversió. 
Harmonia és el que s’ha viscut 
estes setmanes en la població 
on joves i majors han participat 
dels actes programats. Enguany 
el pregoner va ser l’actor Jose de 
Luna, conegut per la pel·lícula 
‘Campiones’. Durant el seu dis-
curs va parlar de la importància 
dels clavaris del Crist de la Pro-
visió i les clavariessas de la Mare 

de Déu de la Misericòrdia en el 
desenrotllament de les festes. Va 
parlar de Meliana com a muni-
cipi “peculiar per la seua horta i 
els seus productes” i va agrair el 
tracte que havia rebut per part 
de l’Ajuntament, en concret, 
amb l’alcaldessa de la població, 
Trini Montañana. 
   Durant dies les processons, 
cercaviles, sopars al carrer, nit de 
disfresses, orquestra i com no, 
l’homenatge als majors de la po-
blació s’han celebrat a Meliana.  

Molt bon ambient en 
les festes de Meliana

Alcaldessa, regidors i clavaris i clavariesses durant les calderes

L’actor José de Luna va ser el pregoner

Després de cinc emocio-
nants dies de celebració, 
les Festes Populars de 

Mislata van arribar a la seua fi. El 
recinte firal, situat al carrer Hos-
pital, va ser el punt de trobada 
on més de 100.000 mislaters i vi-
sitants van gaudir d’una variada 
programació plena de música de 

concerts, orquestres, activitats in-
fantils, gastronomia i pirotècnia.
  L’última jornada de festes va 
comptar a més amb la visita de 
la Ministra de Ciència, innovació 
i Universitats, Diana Morant, qui 
acompanyada per l’alcalde i el 
govern municipal va visitar totes 
les casetes de les associacions i 

va poder comprovar el gran am-
bient festiu que es respirava en el 
recinte.
 L’alcalde de Mislata, Carlos Fer-
nández Bielsa, afirma que “hem 
tingut el privilegi de presenciar 
de nou unes festes de convivència 
i de gran participació a la nostra 
ciutat, un reflex de l’esperit fes-

Mislata tanca les seues Festes 
Populars amb un èxit total de 

participació

Alcalde, ministra junt a regidors i associacions 

Espectacle musical

Clavariesses junt a l’alcaldessa

Espectacle de focs

tiu que ens caracteritza, ”. A més, 
Bielsa ha volgut agrair “a totes les 
persones que han treballat incan-
sablement per a fer d’aquestes 
festes un èxit i a tota la ciutadania 
que ha participat de manera acti-
va i responsable en cadascun dels 
esdeveniments”.

Participació
Milers de persones han assistit 
als multitudinaris concerts de 

Los Secretos, Álvaro de Lluna i Nil 
Moliner. El tancament de les fes-
tes va comptar un any més amb 
una espectacular mascletà noc-
turna i l’actuació de l’Orquestra 
Panorama, que va fer penjar el 
cartell d’aforament complet en el 
recinte. L’èxit de participació de-
mostra la consolidació d’aquest 
model de festes populars organit-
zades per l’Ajuntament que com-
pleix tretze anys a Mislata.

La consellera va visitar als msjors durant la festcsNit de disfresses
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A Picassent, el mes de set-
embre és sinònim de Fes-
ta Major. Carrers, places i 

avingudes s’han omplit de música, 
d’espectacle, de devoció i de tra-
dició. Els col·lectius i les associa-
cions han mostrat sobradament el 
millor que tenen. Han sigut també 
dies d’obrir les portes a la Cultu-
ra en totes les seues expressions, 
temps de compartir experiències i 
aportar diversitat, alegria i riquesa. 
  Joves i majors han demostrat la 
seua estima pels arrels i costums, 
per la tradició participant per fer 
més grans les seues Festes Ma-

jors. Els xiquets i les xiquetes han 
contagiat amb la seua innocèn-
cia i il·lusió les ganes d’assaborir 
tot el dia al màxim, com només 
elles i ells saben fer les coses. 
  Totes i tots han sigut protago-
nistes i públic, compartint aplau-
diments en els espectacles, sa-
lutació als carrers, admirant i 
sentint tot el que ha ocorregut 
estos dies al seu estimat poble. 
  Les Festes en honor a la Mare de 
Déu de Vallivana i al Santíssim 
Crist de la Fe són l’oportunitat 
única de formar part dels millors 
somriures, emocions, trobades 

i converses, de tastar el millor 
de la vida: els moments com-
partits. I això, estos dies, a Picas-
sent ha quedat ben demostrat. 

Participació
Segons ha manifestat el regidor 
de Festes, Jaume Sobrevela, «Hem 
celebrat les Festes Majors amb 
una participació de rècord, ate-
nent totes aquelles qüestions per 
posar tots els mitjans necessaris 
perquè els actes s’hagen celebrat 
amb total normalitat. Picassent 
s’ha bolcat en les seues Festes Ma-
jors».

Picassent culmina les seues Festes 
Majors amb un èxit de participació 

Celebració en homenatge a l’ermita

Processó

Ofrena de flors

Concert

Rafelbunyol ha tornat a viure 
amb intensitat un any més les 
seues festes. Hi ha hagut una 

gran participació en tots els actes amb 

competicions esportives, concurs de 
truita de creïlla, nit de playbacks, de 
disfresses i de paelles. Les activitats 
per als xicotets també han tingut bon 

acolliment . Els actes lúdics s’han 
succeït al costat dels religiosos on la 
població ha eixit al carrer a participar 
dels actes més tradicionals.

Rafelbunyol tanca les seues festes 
amb un gran èxit de participació

Jornada esportiva

Clavariesses i coporració municipal durant els actes religiosos

Paelles a Rafelbunyol

Molta participació en l’Ofrena de Flors

Nit dels farolets
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Quart de Poblet ha viscut 
ambgran intensitat, un any 
més, les seues festes patro-

nals i locals. Els actes en honor al 
Patró Sant Onofre,  van inundar la 

població, que al costat de les acti-
vitats de moros i cristians van fer 
que els carrers de la població es-
tigueren a vessar de gent. A més, 
també han hagut actes musicals, 

festes de espuma, activitats in-
fantils, per als més majors, nit de 
paelles, disfresses i música. Actes 
multitudinaris que han comptat 
també amb punts violeta.

Quart de Poblet ix al carrer per a 
celebrar les seues festes

Alcaldessa, clavaria, regidors, diputats i alcaldes en els actes en honor a Sant Onofre

Festa ‘tardeo’

Nit de disfresses

Sedaví encara la rec-
ta final de les seues fes-
tes en honor a la Ver-

ge del Rosari i Sant Torquat.  
El divendres 20 serà un dia molt 
complet. La primera cita de la jor-
nada serà el dinar homenatge als 
majors a la Sala Cotonera d’Alzira. 
A la vesprada tindrà lloc la caval-
cada i a la nit el concurs de disfres-
ses. També a la nit serà l’actuació 

de la Sedajazz Big band en la Pl. 
Jaume I i de l’orquestra Alaska on 
Tour en el Recinte Festiu. Un dia 
més tard, el 21, arribarà un dels 
moments més emotius de les fes-
tes, l’ofrena de flors en honor a la 
Verge del Rosari. La nit continuarà 
amb el concert de record a Nino 
Bravo amb la veu de l’artista Sera-
fín Zubirí i com a colofó al dia, una 
nova orquestra convidara a ballar 

fins que el cos aguante, Mònaco 
Party. 
   El diumenge 22, últim dia de les 
festes, començarà amb la Missa 
solemne en honor a la Verge del 
Rosari. A les 14 h. mascletà en la 
C/ Pintor Sabater i a boca de nit 
processó en honor als patrons 
Sant Torquat i la Verge del Rosari, 
que finalitzarà amb una Mascletà 
Mixta en la C/ Pintor Sabater.

Sedaví encara la recta final 
de les festes patronals 

L’esport, sempre present en les festes

Festa de l’espuma

La població acollirà un concert de Serafín Zubiri este cap de setmana

Tradició mora i cristiana a Quart de Poblet

Volta ciclista

Bandes a Sedaví
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Xirivella va tornar a eixir al 
carrer per a celebrar les 
seues festes patronals i lo-

cals. La devoció va tornar a estar 
present en els actes religiosos en 
honor a la Verge de la Salut i el 
Crist de La Llum. 
    Les festes s’han desenrotllat en 

un ambient festiu i lúdic, un dels 
actes que més gent va congregar 
va ser en el ja famós ‘paelleando’, 
500 paelles, 750 quilos de carn, 
500 quilos d’arròs i prop de 6.000 
persones repartides en més de 
31.600 m².  
  La setmana d’actuacions amb 

motiu de les festes patronals va 
acabar amb el Musical Dancing 
las Vegas en la plaça Gerardo Gar-
cés que va contagiar el ritme als 
espectadors. 
  El ritme musical per a totes les 
edats també ha sigut una constant 
en estes festes.

Molt d’ambient en les 
festes de Xirivella

Fallers i falleres durant la processó de la Patrona Festa de colors a Xirivella

Processó a la Mare de Déu de la Salut, patrona de la poblacióDia de paelles en la població Processó Crist de la Llum

La Fallera Major de València junt a l’alcaldessa i el regidor

Meliana

La Pobla de 
Farnals

Massalfassar
Albuixech Alfara del Patriarca

Vinalesa

Bonrepòs i Mirambell
Almàssera

Tavernes Blanques

Emperador

Puçol

El Puig de
Santa Maria

Rafelbunyol
Massamagrell

Museros

Moncada

Albalat dels
Sorells

Foios

Alboraia

Rocafort

GodellaPaterna

Burjassot

Benetússer
Sedaví

Massanassa
Alfafar

València

Manises

Quart de 
Poblet

Mislata

XirivellaAldaia
Alaquàs

Picanya

Torrent

Picassent

Alcàsser Beniparrell

Silla

Albal Catarroja

Paiporta
Lloc Nou de la Corona

LA MILLOR INFORMACIÓ LA TROBARÀS SEMPRE EN

Tots els dies en
www.elmeridiano.es

i també en el nostre
periòdic gratuït imprés

I N F O R M A C I Ó  D E  Q U A L I T A T



EL NOU PERIÒDIC FET PER A 
VOSALTRES, ON  TROBAREU 
L’ACTUALITAT MÉS JOVE, 
ENTRETENIMENT I ELS PLANS 
MÉS INTERESSANTS DE LA 
COMARCA DE L’HORTA

EDICIÓ nº 54 - SETEMBRE 2024

ESPAI JOVE, SEMPRE AMB TÚ A ALBORAIA
Pg. d’Aragó, 96, 46120 Alboraia
Oberts a les vesprades a partir del 23 de setembre

ESPAI JOVE  -  676 696 005 

ALBORAIA

RECEPTA:  Xips de Moniato, 
un complement perfecte
Ingredients
Dos moniatos 
Oli d’oliva 
Salpebrar al gust 
Espècies al gust 
 

Primer prepara els moniatos 
i pela’ls completament. Tal-
la’ls en tires o bé en rodanxes 
fines. Quan tingues les tires o 
rodanxes de moniato, llava amb 
aigua freda i deixa que s’asse-
quen a temperatura ambient. 

Després estén-les sobre la safa-
ta del forn, que hauràs d’haver 
cobert anteriorment amb paper 
especial per a enfornar. amanix 
els moniatos amb oli d’oliva. 

No requerixen molt oli
Després, col·loca sobre les 
rodanxes de moniato altre pa-
per d’enfornar que les cobrisca. 
Precalfa el forn entre 180 °C i 200 
°C.   
   Deixa els moniatos en el forn 
durant 20 o 25 minuts, depenent 
si els vols més o menys cruixents 
i llest! Ja tens els teus xips de mo-
niato.

CONSELLS PER A ACABAR 
EL CURS AMB ÈXIT 

MILERS DE XIQUETS I 
XIQUETES COMENCEN 
L’ESCOLA

Ara que acabem de 
començar el col·le us 
recomanarem una 
sèrie de passos per a 

estudiar millor, aprendre 
i tindre el millor resultat 
possible en els exàmens. 
És fonamental parar 
atenció en classe i 
preguntar si tens dubtes. 
Presa bons apunts. 
  Els bons apunts 
faciliten l’estudi. 
Planifica l’estudi i els 
treballs amb antelació, 
és millor previndre per a 
obtindre èxit i evitar els 
nervis d’ultima hora. 

  Pot ser una bona opció 
dividir la matèria en parts 
mes xicotetes i utilitzar 
tècniques d’estudi que et 
resulten útils com a paraules 
clau o mapes mentals. 
És molt important dedicar 
temps a l’oci i fer exercici 
per a estar en bon estat físic 
i mental.

I finalment, però no menys 
important descansa i 
alimenta’t bé.

A la comarca

Després de l’estiu, 
arriba la tardor

Mislata
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